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Sommarö-Seura ry:n 43. toimintavuosi on juuri päät-
tynyt. Vuoden 2015 Sommarö-seuran toiminnan pää-
paino oli edelleen Stora-Bodö- ja Bergö- osayleis-
kaavan eteneminen. Kaavan valmistelussa suurin 
muutos vuoden aikana oli, että Fridhem on poistunut  
ehdotuksesta ja siirtynyt osaksi Soukanniemin asema-
kaavaehdotusta. Kaava ehdotus ei ole vieläkään 
edennyt lautakunnan käsittelyyn vaan lautakunta 
on ensin ottanut Espoon saaristokaavan muutokset 
käsittelyyn ja katsoo asioita sen perspektiivistä.

Vuoden aikana kaupunki on ollut aktiivinen Lam-
mashaan kunnostustöissä sekä tehnyt salaojan ja 
maisemointia niitylle lammashaan yhteydessä, 
maallikon silmään näyttää että työ on vielä kesken.  
Ladanin viereinen urheilu- ja lasten puisto on saanut 
lentopallokentälle uuden verkon ja alustaa uusittu 
sekä jalkapallokenttää on kunnostettu talkoovoimin 
mutta myös kaupungin tuella. 

Kiitos toimitukselle sekä artikkeleiden kirjoittajille.

Ville Rajala 
P U H E E N J O H T A J A 

Sommarö-Sällskapet rf:s 43. verksamhetår har  kommit 
til sin slut. Verksamhets tyngdpunkt har fortfarande 
varit i Bergö och Stora-Bodö delgeneralplan. Största 
förändring i planen har varit att Fridhem inte mera 
är med i Bergö förslag utom Sökövikens generalplans  
förslag. Förslag för delgeneralplan för Bergö och Bodö 
har inte ännu kommit till nämndens behandling. 
Nämnden behandlar först delgeneralplanen för Esbo 
skärgården och tar sen ställning till Bergö och Bodö 
från detta perspektiv.

Staden har varit aktiv vid reparations arbete vid Lamm-
hagen och dränerings och ”maisemointi” arbete vid  
Ängen, det ser ut att arbetet fortsätter ännu. Också 
Idrotsplanen vid Ladan har förbätrats med ny nätt till 
volleyball planen och fottbollsplanen har renoverats 
både med talko och stadens insats.

Tack för redaktionen och alla skribenter.

Ville Rajala 
O R D F Ö R A N D E



On taas se aika vuodesta, kun pitäisi päivittää vuo-
den 2015 tapahtumat. Vuonna 2015 onnistuimme 
toimimaan kaikkien sääntöjen ja asetusten mukai-
sesti, saimme jopa vuosikokouskutsun vuosikirjaan 
ja postitukset ajoissa. Hallitus kokoontui vuoden 
aikana viisi kertaa. Olemme yrittäneet saada myös 
jäsen luettelon ja osoitteet ajan tasalle. Kaavoitus on  
jämähtänyt paikalleen ja aina luvataan ja taas luva-
taan ja että nyt se tulee esille uudelleen nähtäväksi. 
Ensin kaavavan piti tulla nähtäville jo keväällä, sit-
ten kesälomien jälkeen ja nyt eletään jo marraskuuta 
ja mitään ei ole tapahtunut. Olemme tosin unohta-
neet kysyä minä vuonna se tapahtuu. Kaavoituk-
sestahan keväällä erotettiin Bergö–Fridhemkallio 
omaksi suunnitelmakseen ja Stora Bodö–Lilla Bodö  
omakseen ja nyt kuuluu huhuja, että Bergö kuuluisi-
kin Saaristokaavan yhteyteen ja Fridhem on siirty-
nyt osaksi Soukanniemen asemakaavaehdotusta. 
Sommarö-Seura perustettiin 43 vuotta sitten, että 
asukkaat voivat seurata Espoon kaupungin päättä-
jien toimintaa alueemme osalta. Bergön asukkaat 
ovat kiukkuisia kaavan viivästymisestä ja kysyvät 
ihan oikeutetusti, mikä tässä maksaa ja miksi tätä  
heitellään paikasta toiseen, eikö me olla  tasa-arvoisia 
asukkaita muiden Suvisaaristolaisten kanssa?

Yksi asioista, josta pitäisi puhua ääneen; toivotaan, 
että kiinnittäisimme enemmän huomiota ympäris-
töömme ja siellä liikkuviin ihmisiin. ”Vieraat” tuovat 

alueellemme milloin mitäkin autoillaan. Luonnon-
suojelualueelle on tuotu vuoden 2015 aikana  kolme 
kertaa auton renkaita isot kasat, sekä jääkaappeja, 
tuoleja ja patjoja. Tätä ei voida pitää vahinkona, 
koska ne eivät ole voineet vain pudota kuormasta, 
ne on yön pimeinä hetkinä tuotu sinne ja siirretty 
metsään pensaiden taakse. Kuka edes viitsii tehdä 
tällaista, kun kaikki jätteisiin liittyvät järjestelmät 
on Espoossa erittäin hienosti järjestetty ja sinne voi 
viedä kaikki, jopa ongelmajätteet. Myös isojen juhla-
päivien jälkeen kylätiemme on aika roskainen, ei nyt  
ihan kuin Kaivopuisto Vapun jälkeen, mutta voisim-
me kasvattaa itseämme, ettemme roskaisi ainutlaa-
tuista aluettamme vaan suojelisimme ja arvostaisim-
me tätä kaunista luontoamme kaikin tavoin. 

Tämä roskaaminen harmittaa ainakin meitä ja tie-
dämme, että monet alueen asukkaat keräävät näitä 
roskia pois teiden varsilta, siitä kiitos heille.

Toinen asia on varkaat, tyhjillään olevat talot ja 
mökit sekä veneet ja autot houkuttavat. Jos olet poissa 
viikonloppuisin tai lomalla, kerro vaikka lähimmälle 
naapurillesi, mutta älä yleisesti somessa, säästyt mo-
nelta harmilta. Veneistä viedään moottorit ja bensat.  
Autoihin liittyvät uudet tapaukset ovat mm. rekisteri-
kilpien varastaminen.

Haluamme kiittää taas kirjoittajia, teksteistä ja ku-
vista vuosikirjaamme, samoin kiitoksemme Annelle 
vuosikirjan taitosta.



Jäsenistölle kiitokset aktiivisuudesta ja kertokaa 
edelleen aiheista, mitä haluaisitte lukea seuraavan 
vuoden vuosikirjasta ja kaikkea hyvää vuodelle 2016.

Espoon ympäristökeskus haluaa välittää kauttam-
me kiitoksensa aktiivisistä näkösyvyysmittauksista 
rannoillamme ja Suomen ympäristökeskus haluaa 
käyttää alueen tuloksia sateliittikuvien kalibroinnin 
apuna ja ne on nähtävissä myös kaupungin sivuilla.

Ett år har gått igen och det är dags för en ny årsbok. 
Sommarösällskapets styrelse har sammankommit fem 
gånger och vi har uppdaterat medlemsregistret.

Planen har igen kört fast, det känns som om den 
aldrig blir klar, vilket gör att vi Sommaröbor är  väldigt 
ojämnställda sinsemellan. Överallt där planen redan 
finns dyker det upp nya hus med jämna mellanrum 
medan vi som sitter med en tomt utanför planen under 
fyrtio år har väntat på vår tur. Med jämna mellanrum  
hör vi att planen kommer till påseende på våren, 
 hösten och så vidare. Ingen har ännu sagt vilket år 
den där våren, hösten och så vidare är.

En sak som vi vill ta till diskussion är uppmärk-
samhet om vår miljö. Under upprepade gånger har 
det dykt upp högar med bildäck, madrasser, kylskåp 
med mera i vår vackra natur. Detta är illvilligt och  

oansvarfullt beteende som dessutom är helt onödigt 
eftersom Esbo stad har en väldigt fungerande av-
fallshantering. Tack till er alla som hjälpt till med 
att plocka upp efter andra!

Vi har också fått fina artiklar och tips om ämnen 
av er, och ett varmt tack till alla som medverkat i års-
boken!

Inka och Clarice Finell
T O I M I T T A J A T
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S o m m a r ö a r n a



Suvisaariston Suinoon niityllä on jo vuo-
sia toiminut innokas porukka kasvattamassa 
lampai ta kaupungilta vuokratulla maakaista-
leella. Lampaat ovat elävöittäneet ympäristöä 
ja tuottaneet iloa ja elämyksiä paikallisille 
asukkaille ja satunnaisille ohikulkijoille vuo-
desta toiseen, niin myös tänä vuonna. Sen 
lisäksi että lampaat ovat houkutelleet rap-
suttajia ja syöttäjiä kauempaankin, lammas-
kasvatustoiminta on pitänyt niityn hyvässä 
kunnossa ja miljöön semmoisena kun se 
on vuosikymmeniä ollut. Tämänkaltaiset 
perinne maisemat alkavat pääkaupunkiseu-
dulla olemaan aikalailla harvinaisia. 

Tässä hieman viime kesän kuulumisia lai-
tumen reunalta:

A I T A U K S E N  L A A J E N N U S

Lampaiden määrä on vaihdellut vuosien var-
rella neljän–viiden lampaan välillä, ja tämän 
katraan ruokkimiseen on tarvittu vain osa 
niitystä ja käyttämätön osa on ollut  vaarassa 
metsittyä. (Metsittyminen on ollut monen  
perinnemaiseman kohtalo, kun kotieläinten 
pitäminen on niityillä loppunut.) Kevään 2015 
aikana saatiin talkooporukalla lammashakaa 
laajennettua melkeinpä punaiselle ladolle 

saakka ja kun vihreä ruokamäärää kasvoi, 
saatiin laumaan otettua mukaan kuudes lam-
mas. Ahkera talkooväki löi inokkaasti paa-
lut maahan ja rakensivat aidat ja katoksen 
materiaaleista, jotka Espoon kaupunki oli 
ystävällisesti toimittanut. Kaupungin puu-
tarhatoimi kunnosti niityn halki vievät ojat, 
perkasi vesakot ja lopuksi niitti alueen niiltä 
osin mitkä ovat nelijalkaisten niittokoneiden 
toiminta-alueen ulkopuolella. Nyt maisema 
on hieno ja välitöntä pelkoa siitä että niitty 
metsittyy ei ole.

P O I S  A L T A  L A M PA A T  S A A P U VA T

Kun laajennus oli saatu valmiiksi, oli aika 
kutsua lampaat niitylle. Tänä vuonna lam-
paat tulivat Kotkan läheltä, Kalliomäen  tilalta 
(www.kapukallio.fi). Aikaisempina vuosina 
lampaat ovat olleet kevään karitsoja mutta 
tämän vuoden lampaat olivat edellisen syk-
syn satoa. Näinpä ne olivat jo kesäkuun alus-
sa kunnollisen kokoisia ja varsin äänekkäi-
tä. Kuusi lammasta ottivat niityn kodikseen 
välittömästi ja ruoho alkoi lyhentyä välittö-
mästi. Lampaiden pääasiallinen värikirjo oli 
ruskea, mutta mukaan mahtui myös yksi val-
koinen ja yksi musta lammas.

SU V ISA A R ISTON  
L A MPA AT — M Ä Ä K I M ISI Ä 
K ESÄ LTÄ 2015

S U V I S A A R I S T O N  

L A M M A S F A R M A R I T
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K E S Ä N  R U T I I N I T

Kesän rutiinit vesi- ja vahtivuoroineen, sujui-
vat taas mallikkaasti kuuden perheen voimin. 
Farmarit pitivät huolta lampaiden hyvinvoin-
nista syöttämällä niille kuivaa leipää ja raaha-
malla aitaukseen pajun ja muiden lehtipuiden 
oksia naposteltavaksi. Lampaiden kasvatuk-
sessa on tärkeää “kierrättää” lampaita aitauk-
sesta toiseen, tämän kokoisella niityllä noin 
viikon välein. Tähän on kaksi tärkeää syytä:  
1) Niityillä johon lampailla ei ole pääsyä ruo-
ho pääsee rauhassa kasvamaan ja tuottaa ruo-
kaa läpi kesän. 2.) Lampaan ulosteissa oleva 
bakteerikanta ehtii kuolemaan kun niitty on 
muutaman viikon “tauolla” ennenkuin lam-
paat taas tallustavat sillä.

Huomasimme myös että lampaat osaavat 
sikailla. Liekö roolimallit haettu Late Lammas 

–ohjelmasta vai mistä, tämän vuotinen lau-
ma villiintyi välillä täysin sekopäiseeen me-
noon. Koko lauma saattoi rymistellä ympä-
ri aitausta tuhatta ja sataa välillä innostuen 

puskemaan toisiaan, tai huviksensa nojailivat 
aitoja kumoon sekä välillä yrittivät hämmen-
tää farma reita vaihtamalla aitausta omatoimi-
sesti. Onneksi lampaat eivät keksineet lähteä 
kylille kulkemaan vaan viihtyivät hyvin niille 
aidatulla aluella. 

L A M M A S M Y S T E E R I  R A T K E S I ?

Viime vuosi päättyi ikävissä merkeissä, yksi 
lampaista katosi jättämättä mitään jälkeä. Eh-
dimme jo päätellä että lammas olisi päätynyt 
jonkun pitkäkyntisen takaluukkuun ja sitä 
kautta rosvopaistiksi, mutta kävikin niin että 
raato löytyi lähimetsästä syksyn aikana. Eli 
hyvään tarkoitukseen, petoeläimen iltapalak-
si oli pikku bään tarina päätynyt. Oliko asialla 
merikotka, haukka, ilves vai mikä lie, sitä ei 
jäljistä pystynyt päättelemään.  Lintua tosin 
epäillään, koska aitauksessa ei ollut jäänyt 
raahamisen jälkiä tai muuta. Tälläkin tari-
nalla oli siis ainakin petoeläimen näkövink-
kelistä onnellinen loppu.

L Ä H I R U O K A A  K O K K A A M A A N

Nyt on taas talvi aikaa odotella ensi kesän 
määkijöitä. Tämä aika sujuu hyvin kulinaaris-
ten nautintojen parissa, joita kesälampaat tal-
ven aikana kasvattajilleen tuottavat. Selkeään 
kysymykseen “missä ne lampaat nyt ovat” 
on yhtä selkeä vastaus, ne päätyvät ruoka-
pöytään. Tuntemalla luonnollinen ketju mis-
tä ruoka tulee ja miten eläin päätyy ruoka-
pöytään lisää kunnioitusta ruokaa ja eläviä 
olentoja kohtaan 

SEITSEM ÄS  
V UOSI NÄ KÖSY V Y YS-
M ITTAU K SI A
 

Espoon Suvisaariston meriveden laadun 
muutoksia ja rehevöitymisen astetta on seu-
rattu näkösyvyysmittausten avulla vuodes-
ta 2009 lähtien. Näkösyvyys kuvastaa veden 
kirkkautta, väriä sekä valaistun vesikerrok-
sen paksuutta. Tänä vuonna Sommarö-Seu-
ran vapaaehtoiset ovat tehneet Suvisaariston 
sisä- ja ulkosaaristossa näkösyvyysmittauksia 
kaikkiaan 8 pisteessä noin kerran viikossa.  
Havaintojaksoina olivat viikot 24–34, mut-
ta osa jatkoi mittauksia elokuun loppuun 
saakka. Lähes jokaisessa mittauspisteessä 
oli muutamia viikkoja, jolloin näkösyvyyt-
tä ei mitattu. 

N Ä K Ö S Y V Y Y S M I T T A U S T E N 

T U L O K S E T  H I E M A N  PA R A N T U N E E T

Asukkaiden mittaamista näkösyvyysarvois-
ta laskettiin mediaani, keskiarvot ja pienim-
mät ja suurimmat arvot. Näkösyvyystuloksia 
verrattiin ekologisen luokittelun mukaisiin 
arvoihin ja edellisten vuosien tuloksiin. 
Näkösyvyyden ekologinen luokka  vaihteli 
välttä västä ulkosaariston hyvään tilaan. Tänä 
vuonna vain yhdessä tutkimuspisteessä eko-
loginen tila oli välttävä, kahdessa saavutet-

tiin hyvä tila ja lopuissa oli tyydyttävä eko-
loginen tila. 

Vaikka ennustettiin runsasta sinilevä ke-
sää, kävikin toisin. Alkukesän kylmyys vai-
kutti siihen, että sinileväkukinnot saavuttivat 
Suvisaariston vasta elokuun lopulla ja syys-
kuussa. Elokuun toisella viikolla oli neljässä 
tutkimuspisteessä sinileviä. Vielä syyskuussa 
tavattiin sinileviä merialueilla ja Suvisaaris-
tossa. Pintavesien lämpötilan keskiarvo oli 
koko tutkimusjakson alle 20 astetta kaikissa 
pisteissä. Pintavedet alkoivat lämmetä vasta 
elokuun alussa, silloinkin vain muutamissa 
näytteenottopisteissä noustiin yli 20 °C  

K O O N N U T:  
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Pimeää on ja tuulee marraskuisesti, kun 
viiden lukupiiriläisen porukka pui Saaristo-
kaupan kahvilassa Harper Leen kirjaa Kuin 

surmaisi satakielen. Se kertoo alabamalaisesta 
pikkukaupungista 1930-luvulla, ja mustien ja 
valkoisten välisistä skismoista Atticus  Finch 
-nimisen leskijuristin pikkumyymäisen tyt-
tären Scout ja hänen vanhemman veljensä 
kautta.

Kirjavalinta on tällä kertaa Peter Blomin. 
Kirjassa tapahtuu oikeusmurha, se sisältää ar-
voituksen ja yhteiskuntakritiikkiä.  Pääkohta 
on ehkä se, mitä ihmiset tekevät toisilleen. 
Klassikkoainesta, ja kauniisti kirjoitettu.

– Mutta onko se vanhentunut, kun se ei 
vastaa nykytodellisuutta, kun kirjan päähen-
kilöllä on vanhentuneita ominaisuuksia ku-
ten epäitsekkyys, Blom kysyy. Olisiko teos 
nykyään luokiteltavissa nuorisokirjaksi, kun 
kirjan henkilöt ovat niin selkeästi hyviä tai 
pahoja?

Kirjasta löytyy yhtäläisyyksiä lokakuun 
kirjaan He eivät tiedä mitä tekevät. Jussi Valto-
nen voitti sillä Finlandia-palkinnon 2014. Se 
oli Taina Kinnusen valinta. Kirjailija voitti hä-
nen ja useimpien muiden lukijoidensa luotta-
muksen tässä lukupiirissä, muttei kaikkien. 
Valtosen teos jopa nimettiin ehkä  parhaaksi 

lukukokemukseksi ikinä. Se nostettiin samal-
le tasolle kuin seitsemän suosituinta kirjaa 
22:sta, jotka luettiin kahden ensimmäisen 
vuoden aikana:
 
1. Yöjuna Lissaboniin, 
 Pascal Mercier, 2004 
2. Teemestarin kirja, 
 Emmi Itäranta, 2012
3. Kynttilät palavat loppuun, 
 Sandor Marai, 1942
4. Kiinalainen puutarha, 
 Markus Nummi, 2004
5.  Seinä, Marlen Haushofer, 1963
6. Omavaltaista menettelyä, 
 Lena Andersson, 2013
7. Kun kyyhkyset katosivat, 
 Sofi Oksanen, 2012
 
Kirjakerho-aloitteen tekijänä kyselin jäse-
niltä, missä mennään ja mitä voisi kehittää.

Anja Rydgrenin mielestä osallistuminen, 
muiden lukuharrastajien tapaaminen ja kiin-
nostavat lukukokemukset ovat palkitsevia. 
Hän houkutteli mukaan toisen  himolukijan, 
Birgit Reijosen, joka on pitänyt ryhmän hen-
keä hyvänä ja kokee tapaamisten tuovan ajat-
telun aihetta. Yhdeksi kohokohdaksi hän 

mainitsee kirjan Yöjuna Lissaboniin. Kirja nos-
tattikin niin paljon keskustelua, että se ote-
taan esille taas tammikuussa 2016. 

– Ilman kirjakerhoa ei olisi tullut luettua ja 
koettua samoja hienoja lukukokemuksia, tuu-
maa Taina Kinnunen. Hän sanoo lukevansa 
kirjoja nykyään ”toisella tavalla”,  etäämmältä, 
”pitäen yllä mahdollisuutta tulkita tekstiä 
myös toisin”.

Kirjakiinnostuksen lisäksi toinen yhteinen 
nimittäjä on kerholaisten kotipaikka, Som-
maröarna. Osallistujien kirjo on yhtäläinen 
rikkaus kuin luettujen kirjojen: olemme eri 
ikäisiä ja erilaisia.

Kirjakerho sai alkunsa kaupan ilmoitustau-
lulle ripustetusta lappusesta: ”Kirjapiiri alkaa 
kokoontua kaupalla silloin ja silloin. Ensim-
mäiseksi kerraksi voi lukea Tove Janssonin 
Kesäkirjan, tai tulla mukaan vaan.” Tuosta tuli 
toukokuussa kaksi vuotta. Sähköpostilistalla 
on toistakymmentä nimeä, ja tapaamisissa 

K IRJA K ER HO  
KOKOON T U U  
KOLM ATTA V UOTTA

on käynyt yleensä 5–9 jäsentä. Yhä voi tulla 
piiriin, vaikka kirja olisi lukematta, kuunte-
lusta voi innostua.

Kirjoja kierrätetään tarvittaessa  jäseneltä 
toiselle, vaikka yö- tai päivälainaksi. Harper 

Leetä jonotti kirjastossa yli 800 henkeä; opus 
löytyi myös Suomenojan Kierrätys keskuksen 
monipuolisista kirjavalikoimista, kolmella 
 eurolla.

Kirjakerho toimii kaksikielisesti, ja teok-
set valitaan niin, että ne voi lukea äidinkie-
lellään, joku lukee alkukielellä. Useimmiten 
teokset löytyvät sekä suomeksi että  ruotsiksi. 
Ei ole harvinaista, että ruotsinkieliset puhuvat 
opuksistamme suomeksi ja suomen kieliset 
ruotsiksi. 

Ilmoituksissa yritettiin vedota äidinkielel-
tään muuhunkin porukkaan. Ehkä sitä vielä 
ilmaantuu 

Lisätiedot: 
eevasez@gmail.com tai 040 5700 714

Peter Blom skriver om alla böcker han läser, samt  håller en lista över 

alla de böcker som bokklubben läst. Han valde presentera  Harper Lees 

bok ”Dödssynden” på grund av dess nya aktualitet. T.h. Taina Kinnunen.

T E X T  O C H  F O T O :

E E V A  S I M O L A - E R H O L T Z

S
o

m
m

a
r

ö
-S

e
u

ra
A J A N K O H T A I S T A  S U V I S A A R I S T O S T A

/ 025 

A K T U E L L T  P Å  S Ö M M A R Ö A R N A

/ 024 

S
o

m
m

a
r

ö
-S

ä
lls

k
a

p
e

t

N 03 N 03 



FOR N ELDA R NA
29.8.2015

Vi har firat våra Forneldar de senaste åren 
som ett sammarbetsprojekt med Esbo stad.

I år hade vi en dockteater med före-
ställningen, Marionetternas besök, då vi 
såg en samling föreställningar av cirkus-
konstnärer, dansare och musiker ackompan-
jerade av musik. I föreställningen vaknade 
marionetterna till liv på scenen och presen-
terade alla sitt eget programnummer: musik,  
dans, sång och cirkuskonster. Dockorna i fö-
reställningen var gamla varieté-, dvs. tråd-
marionetter. Dockorna hade byggts så att de 
klarar en viss uppgift, såsom att cykla med 
en- hjuling, kasta kniv, dansa magdans eller 
gå på lina.

En utställning “Patricia 2013–15” hade vi  
framme hela dagen. Patricia Karlsson är en  
ung konstnär uppvuxen delvis på Sommar-
öarna. De senaste åren har skärgården  
varit tema för hennes tavlor och skulpturer.  
Patricia berättade om sin konst och skapar-
process.

Jean Sibelius, Theodor Höijer och Edvin 
Bergroth i Esbo skärgård, föreläsning av Kaj-
Peter Mattsson där han berättade om villa-
kulturen och om några märkesmäns vistelse  
i Esbo skärgård i slutet på 1800-talet. Bergs-
rådet Bergroth byggde på 1870-talet två  villor 
på Granholmen. Arkitekten Höijer ritade  
villorna. Jean Sibelius tillbringade  sommaren 

där år 1888, hos musikinstitutets rektor Mar-
tin Wegelius. 

Familjespårning, tvåspråkig med Esbo 
idrottstjänster var en lätt ruttorientering för 
alla åldrar och fasta kontroller för erfarnare. 
Rutten följde Hanikka motionsslinga.

Dokumentär film om Söderskär – Berättelser 
från Finskavikens ytterskär (2014). I Söder-
skär-dokumentären hade man intervjuat bl.a. 
invånare och återkommande gäster samt att 
det visades klipp ur gamla filmer. I filmen 
fick vi se hur den släckta, vackra fyren  tändes 
på nytt. 

Fornelden tändes 20.30 på simstranden 
till takter av Duo Ylinens sommarmusik. Duo 
Ylinen består av, Lauri Ylinen altfiol ja  Jukka 
Ylinen cello. De spelade bl.a. lätt klassisk  
musik, filmmusik, vals, tango, humppa

Sökö Sommarö FBK gjorde Fornelden på 
simstranden invid Svinösund.

Evenemanget arrangeras av Esbo stad, 
SViE, Sökö Sommarö FBK och Finlands 
Fyrsällskap r.f.

Alla dessa evenemang hade en bra besökar- 
mängd, vi uppskattade att runt 500  personer 
besökte oss inalles. Det som vi är väldigt  
glada över, är att så många barn deltog i tex. 
orienteringen 
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Kalliokirjoitukset ja kalliomaalaukset sekoitetaan 

useasti, erityisesti puhekielessä.

  Kalliomaalaukset on tehty punamullalla kivi- ja 

pronssikaudella. Aiheina on hirvet, peurat, veneet. 

Espoon ainut kalliomaalaus on Nuuksion Pitkäjärven 

Jäniskalliolla. Aiheena on hirvi, joka on 47cm pitkä 

ja 28cm korkea.

  Kalliokirjoitukset on hakattu kiveen. Vanhimmat kir-

joitukset Espoon saaristossa ovat 1800-luvun alkupuol-

elta. Aiheina on henkilö- tai laivannimet, vaakunat, 

piirrokset, päivämäärät.

  Kalliokirjoituksia löytyy parhaiten silloin kun 

aurinko paistaa matalalta ja heittää varjon kaiver-

rettuihin kuvioihin. Hahmottamisen ja valokuvaamisen 

helpottamiseksi kaiverrukset voi piirtää taululiidulla. 

Se häviää seuraavassa vesisateessa.

  Espoon saariston kalliokirjoitusten määrää ei tiedä 

kukaan. Tässä esitellään muutama tunnetuimmista

Jos tiedätte missä on kalliokirjoituksia, otan tiedon 

mielelläni vastaan.

  Minulle voi soittaa puh. 0400–709 402 tai lähettää 

s-postia: tommi@kuvameri.fi ●

Kiitos.

Tommi Heinonen

VA L O K U V A AJA  /  S A A R I S T O - O P A S 

KASKILAAKSONTIE 1 B 22,

02360 ESPOO

0400–709 402  

TOMMI@KUVAMERI.FI

mailto:tommi@kuvameri.fi


Staffanin saari sijaitsee Espoonlahdella Soukanniemen länsipuolella. Staffanilla on värikäs 

historia ja ennenkaikkea siitä tiedetään paljon. Staffanilla harjoittivat  korkealuokkaista 

ammattiaan Soukan puusepät 1873–1932. Saarella toimi parhaimmillaan n. 30 puuseppää. Saaren 

kalliosta löytyy puusepänverstaiden omistajien nimiä. Saaren huvilassa oli vuosina 1941–44 

virolaisia kouluttava ase-, räjähdys-, ja radiokoulutuskeskus. Koulutettavia oli 14 miestä. 

Ensimmäiset miehet lähetettiin Viroon 9.7.1941. Tästä tapahtumasta on Staffanilla kalliokir-

joitus: Jonka 1941.
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Villa Fridhem sijaitsee Soukanniemen eteläosassa. Kesäkuussa 1889 keisari Aleksanteri 3, hänen 

puolisonsa Maria Feodorovna, Kreikan kuningatar Olga ja suuri seurue vieraita vierailivat Oscar 

ja Sophie von Kreamerin Fridhem nimisessä huvilassa. Huvila sijaitsee ESF:n Amiraali-sataman 

vieressä. Vierailun kunniaksi rantakallioon hakattiin muistokirjoitus, jossa kullatuin 

kirjaimin lukee: Till minne av det Höga Besök hvarmed DD MM kejsar Aleksander, kejsarinnan 

Maria Feodorovna, och drottming Olga af Grekland hedrade Fridhem den 20 juni — 2 juli 1889.
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Tallholmenin saari sijaitsee Suvisaaristossa. Espoon ensimmäinen huvila on kirkkoherra 
Gabriel Geitlinin Villa Tallholmen. Geitlin oli innokas kasviharrastaja ja huvilalla oli 
rikas kasvisto.
   Geitlinin nuorin poika Alexander asui Villa Talholmenissa ja hän hakkautti huvilan vie-
ressä olevaan suureen siirtolohkareeseen 1895 isänsä muistoksi latinankielisen tekstin, joka 
suomennettuna kuuluu näin: Tämän ihastuttavan saaren osti, muokkasi ja koristi 30 vuotta 
sitten rakas isäni Gabriel Geitlin, jotta se olisi hänen omaisilleen ikuiseksi iloksi ja 
jota tapahtumaa todistamaan isän hyväksi muistoksi sekä hänen ikuiseksi kunniakseen tämän 
kirjoituksen aikaan sai nuorin pojista Alexandra Gabriel Geitlin 6 p elokuuta v. 1895.
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Lehtisaaret sijaitsevat Suvisaariston eteläpuolella avomeren äärellä. Lehtisaarilla jotka 
olivat pappilan omistuksessa, ei 1700-luvun puoliväliin saakka ollut mainittavaa taloudellista 
arvoa. Kirkkoherra Cajander (Espoon kirkkoherra 1744–1773), joka oli huomattavasti kiinnostu-
neempi taloudellisista kysymyksistä kuin papillisista kutsumuksesta perusti 1750-luvulla 
”merikalastamon” Lehtisaareen. Hän palkkasi virolaisia kalastajiksi ja sijoitti varoja 
asuntoihin ja pyydyksiin. Virolaisia oli Lehtisaarilla vuosina 1776–1780 yhteensä 6 perhettä 
koostuen 19 jäsenestä sekä lisäksi oli 2 yksinäistä.
   Saaren historiasta kertoo 1870-luvulla Lilla Lövöstä löydetty ruotsinkielinen kallio-
kirjoitus, joka on nyt huonossa kunnossa: 1753 antog Prosten Elias Cajander 2 ne Huushåld 
Estar till åboarna på denna Öö då blefvo i Juli månad boningsrumm här — anlagde 1760 upsattes 
3 rums byggnad med välfd källare ock en Kryddgård AGL FSC IAL.
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Saaren länsikalliolta löytyy ilmeisesti kaksi laivannimi-kaiverrusta ja saaren rannoilta 
muita kaiverruksia asutuksen ajoilta mm. aurinkokello.
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Ulkomeren Torra Lövössä on eniten kalliokirjoituksia Espoon saarista. Kalliokirjoitusten 

perusteella saarta on käytetty retkeilykohteena. Henkilö- ja veneennimiä, veneilyaiheisia 

piirroksia jne.
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Ison Vasikkasaaren osti vuonna 1877 pankin omistaja ja Venäjän tsaarilta kunnianeuvoksen 

arvonimen saanut Abel Landen. Näyttävin rakennus Isossa Vasikkasaaressa jonka Landen ra-

kennutti 1897 vävylleen Ivar A. Heikenille on Poseidonin temppeli. Landenin nimi löytyy 

kaiverrettuna kalastaja Holmströmin 1800-luvulta olevan mökin pihakalliosta. Rakennus toimii 

nykyään kesäkahvilana. Samassa kalliossa on myös U.Lagerblad -kaiverrus ja rantakalliossa 

nimi Nikander 1896

S
o

m
m

a
r

ö
-S

e
u

ra
A J A N K O H T A I S T A  S U V I S A A R I S T O S T A

/ 046 

N 05 



L E H T I SA A R E N

K U U L U M I S ET

—K AU R I I T  JA  PE U R AT  

V U ON NA  2 015

— Kotikauriini, jonka ristin Gildaksi, voi 
yhä hyvin. Se sai keväällä yhden ison poika-
bambin — ja yllätys, vielä lisää, niitä olikin 
kolmoset!!!! Aluksi näin sitä isoa jössikkää, 
joka oli todellinen mamman lellukki.  Bambi 
oli jatkuvasti emon hinkeillä ja pullistui yhä 
järeämmäksi körilääksi. Eräänä aamuna näin 
kuitenkin heinikossa lisää liikettä. Laskin, 

— Huimaa vauhtia pienet kauriin  
vasat kasvoivat ja pörheitä pehmo-
lelun näköisiä vasoja pomppi pu-
sikoissa! “Teini-ikäisenä” niiden 
vauvatäplät katosivat ja turkki alkoi 
saada yksivärisen ruskean karva-
peitteen.

— Loppukesällä pikku vasat pärjäi-
livät jo pitkiä aikoja omineen. Emo 
sai jälleen kiihkeän ihailijan kauris-
pukista, joka oli kolmosten isukki. 
Oli hilkulla etten jäänyt kauriiden 
jalkoihin, niiden säntäillessä pe-
räkanaa niityn kätköissä. Ne olivat 
ihan sekopäisiä ja juoksivat mitään 
näkemättä ohitseni. Varmaan ensi 
keväänäkin on pikku bambeja tu-
loillaan…

— Joka ilta emo tuo kolmoset talo-
ni taakse syömään. Vanha leipä 
maistuu kaikille, välillä ne saavat 
herku tella nahistuneilla kekseillä 
tai porkkanoilla. Nuori uros on to-
dellinen herrasmies ja usein antaa 
siskojen syödä herkut, tyytyen itse 
napsimaan vuohenjuurta. Vuohen-
juuri on sitkeä rikkakasvi, joka levi-
ää pienestäkin juurenpalasta aina 
enemmän ja laajemmalle. Kauriit 
näyttävät tykkäävan siitä. Eipä tar-
vitse enää kitkeä! 

T E K S T I  &  K U V A T :

L I P P E  S A N T A P U K K I

että siellä onkin kolme pientä bambia! Kaksi 
hennompaa bambia olivat tyttöjä. Kesän kyn-
nyksellä nämä siskoksetkin alkoivat kasvaa 
vaudilla. Emo jätti bambit päivisin johonkin 
ryteikköön suojaan ja lähti hetkeksi syömään. 
Iltaisin koko perhe oli tiiviisti yhdessä.  Pienet 
bambit loikkivat täynnä elämän iloa heini-
kossa ja emo Gilda imetti niitä aina välillä.
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Sigurd Frosterus burspråk på Paven med 
sin vackra havsbakgrund har varit Musik på 
Pentalas scen sedan sommaren 1995. 

Det var Pentala-Herrösällskapets entusias-
ter, min far Peter Lindgren tillsammans med 
Ulla Baltscheffsky från Pentala och Marja- 
Leena Jalavisto från Lilla-Pentala som tog 
initiativet att ordna en skärgårdskonsert som  
skulle förena öborna.  Pentala-Herrösällskapet 
grundades för att bevaka öbornas intressen 
gällande Esbos generalplanering. Då Esbos 
planeringsarbeten stagnerat kändes det moti-
verat att initiera lite lokalkultur istället, något 
som man redan länge funderat på, berättar 
Ulla Baltscheffsky. 

Musik på Pentala och dess eldsjälar var 
också aktiva gällande Esbo Skärgårdsdagars 
uppkomst år 2000, som då kallades Skärgår-
dsveckan, i samband med Helsingfors kultur-
huvudstadsår. Musik på Pentala har förenat  
sommargästande öbor, ESF-seglare, Som-
maröbor och folket från fastlandet kring 
 roliga stunder, fina möten, god mat och dryck 
samt förstås en sanslöst mångsidig musik-
repertoar med alltifrån Mozart till Beatles. 
Till exempel jazzkvällen med Lions bändet 
gjorde folk helt spralliga som ett lustigt ljud-
band kan bevittna. Systrarna Ami och Monica 

Martina Roos trädde upp på Musik på Pen-
tala estraden för tredje gången i konsertens 
historia. Med henne fick vi njuta av de unga, 
virtuosa talangerna Jacintha Damströms sång 
och flöjt, Kiril Lissijenkos klassiska piano och 
Janne Valkeajokis dragspel. På repertoaren  
fanns bland annat Bach, franska och  spanska 
sånger men också Sommaröarnas egna unga 
kompositör Cecilia Damström, vars verk 
Groove Op. 38 och Dagbok Op 21 uppfördes. 
På kvällen under middagen blev det mera 
 jazzigt med Martina Roos och  jazzpianisten 
Arto Ikävalko. ESF:s kära Aili puttrade 
 sedan hem med gäster och musiker under 
 månskenet, också hon var med då för 20 år 
sedan, i en annan skrud. 

Tusen tack till alla som medverkat under 
 konsertens 20åriga historia. Jag  kommer att 
upprätta ett litet historiskt bildgalleri på: 
facebook.com/pentalaherro Om du har en 
rolig Musik på Pentala bild eller historia får 
du gärna posta den där eller skicka den till 
mig på lindgren.calle@gmail.com  

Musik på Pentalas ”Logo” 

skapad av bild konstnären 

Mikko Jalavisto från 

 Lilla Pentala. 

Aspelunds kabarékonsert fick publiken att 
vrida sig av skratt och hurra av förtjusning. 
Sopranen Therese Karlsson har spridit sin 
åländska glädje med klassisk sång. Till och  
med två körer, Muntra Musikanter och Es-
poon Laulu har erövrat Paven. Sommar-
öarnas One and Only Ralle Wikström har 
väckt Pavens 60-tals dansgolv till liv. En 
sommar kväll blev det pop- och rockmusik 
med pojkarna af Enehielm, Koskinen och 
Lundström som nuförtiden är med i det 
hippa bändet Drifters Collective samt fort-
farande trivs i Blommande miljöer på Ramsö. 

Lokala krafter har inspirerat Musik på 
Pentalas repertoar som till exempel glada 
släktingar från Lilla Pentala, mezzosopranen 
Essi Heinonen, violinisten Nina Karmon och 
pianisten Tuomas Mali. 

År 2014 utökades repertoaren till Herrö 
och Pentala med improvisationsteater och 
popmusik med bland annat Jacintha Dam-
ström och Tom Karlemo. Öboduon Tom 
& Jacintha gjorde också ett härligt över-
raskningsuppträdande underl konsertens 20 
års jubileum. Musik på Pentalas 20 år  firades 
fredagen den 14 augusti i samband med Esbo  
Skärgårdsdagar. Vår fantastiska sångare, 
skåde spelare, sångpedagog och regissör 
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Lipen vanhemmat syntyivät  Viipurinlahdella 
Säkkijärvellä, mutta työt toivat isän Helsingin 
Salmisaareen konemestariksi. Lipen vanhem-
mat rakastivat merta. Ensin hankittiin mök-
ki Pihlajasaaresta ja kun siitä oli luovuttava, 
ostivat Lipen vanhemmat 60-luvun alussa 
mökkitontin Pienestä Lehtisaaresta. Tontti 
oli edullinen, koska se sijaitsi kaukana Hel-
singistä. Tällä tontilla Lippe asustaa nykyään 
ympärivuoden.

Siihen aikaan meno oli paljon rauhallisem-
paa, veneissä oli 10hv moottorit tai sitten vain 
soudettiin mantereelle.

M I T E N  A I K A  K U L U U ?

Lippe Santapukki asuu yksin koiransa Pik-
selin kanssa Lehtisaarella ympäri vuoden. 
 Hänen toinen sisarensa käy hyvin usein 
myös mökillä.

Kesäisin Lippe työskentelee Espoon Lii-
kuntavirastolle siivoten ulkoilusaaria ja aut-
telee saarelaisia kaikissa pikku askareissa.

Jos talvisin kulkija kuulee halonhakkuun 
ääniä. Se on Lippe, joka tekee vuoden puut 
talvikuukausina. Puun pilkkominen on Li-
pen varsinainen intohimo. Eri kuivuusastei-
sia klapipinoja on mökin ja saunan seinus-
toilla. ”Pakkasen purema koivupölli halkeaa 
soiden” naureskelee Lippe.

Aika kuluu rattoisasti Pikselin kanssa saa-
ren ympäri kävellessä. Samalla saarelaisten 
asumattomat mökit tarkastetaan, jos esim. 
puu on kaatunut, ilmoitetaan siitä mökin 
omistajalle. ”Mökkitalkkari parhaasta päästä”.

L U O N N O N T A R K K A I L U

Luonnontarkkailu on osa päivittäistä rutiinia: 
lämpötila, tuulennopeus ja –suunta,  veden 
korkeus ja eläimet.

”Todennäköisesti huuhkaja on syönyt 
pupu jusseja, kärpät ovat lisääntyneet ja supi-
koirat ovat tulleet kettujen tilalle. Ruokin kau-
riita ja metsäpeuroja tuossa takapihalla.  Niitä 
on nyt runsaasti, kun viime vuosina ei ole 
ollut kunnon jäitä, että ne olisivat päässeet 
mantereelle” selittää Lippe innoissaan.

S Ä H K Ö

Mökin mukavuuksiin kuuluu sähkö. Se mah-
dollistaa tietokoneen käytön, sieltä näkee 
paikallisen sääennusteen ja mahdollistaa 
yhteyden pidon ja asioiden hoidon sähkö-
postilla. Ennen odotettiin radion ääressä 
kolme kertaa päivässä tulevaa merisäätä.

Nykyään sitä jo ihmettelee miten ennen 
tultiin toimeen ilman sähköä, kun se menee 
poikki.

Sähkö menee poikki ja puhelin mykis-
tyy useimmiten marras—joulukuussa, kun 
 myrsky kaataa puita linjoille.

K E L I R I K K O

Kelirikko-aika on lyhentynyt vuosi  vuodelta. 
Nykyään veneellä ei pääse mantereelle 
viikkoon tai kahteen koko vuoden aikana. 
Lisäänty neet tuulet ja Tallinnan laivojen aal-
lokko pitää meren auki Lauttasaareen asti.

Kesällä ajetaan veneellä Svinön kaupan-
laituriin ja siitä kävellen Saaristokauppaan. 
Paluumatkalla tankataan vene Skatan bensa -
-asemalla.

Mikäli talvi kiristää pitkäksi aikaa otettaan 
ja jääkannas on muodostunut Lehtisaaren ja 
Sävasundin välille, vetää Lippe vesikelkalla 
tai jättipulkalla uudet ruokavarastot mökille. 
Nykyään Lippe käyttää usein pelastuspukua 
siltä varalta, että sattuisi putoamaan jään läpi.

Ennen Espoon saaristossa kulki kauppa-
laiva. Sen tuloa odotettiin laiturilla ja samalla 
kuultiin saaressa asuvien ja kesäasukkaiden 
kuulumiset. Kauppalaiva lopetti toimintan-
sa 1983.

H U O L E N A I H E

Iloinen ja elämänmyönteinen Lippe on huo-
lissaan siitä, että saaristolaiskulttuuri katoaa. 
Vanhat saarelaiset lähtevät pois ja tilalle tulee 
nuoria ihmisiä, jotka purkavat vanhat saaris-
tolaisrakennukset ja rakentavat tilalle lasi-
linnoja. Lisäksi luonnonvaraisia saaria yri-
tetään asuttaa uusilla taloilla.

”Saaret on hienoja, kun ne on saaria”  

Lippe ja Pikseli mökin rappusilla

T E K S T I  J A  K U V A T :

T O M M I  H E I N O N E N 
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Knapperskär ligger i Sommaröarnas  yttre 
skärgård, nordost om Kytö och sydväst 
om Gåsgrund och Lövöarna. Ön hör till de 
områden som Esbo köping köpte i medlet av 
1960-talet av Alfons Juselius familj, som ägt 
dem sedan AB Sommaröarna upplöstes på 
1940-talet. Anteckningarna i Marja Vuorelai-
nens album börjar 1943 då bolaget ännu ägde  
holmen, men detta hyresavtal finns inte arki-
verat. Resterna av husen avlägsnades sanno-
likt då Esbo anlade kokplatser och avträden 
på friluftsområdena. I Sommarö-säl lskapets 
tidigare årsböcker (1985–88) kan man se 
 artiklar om SViE:s barnläger och 80-års-
jubileum på Knapperskär.

VA L O K U VA A J A  

M A R J A  V U O R E L A I N E N

Valokuvaaja Marja Vuorelainen syntyi Kok-
kolassa 6.5.1911. Hän oli keskimmäinen vii-
destä sisaruksesta. Hän vietti lapsuuden ja 
nuoruuden Porissa ja suoritti ylioppilas-

tutkinnon Porin Tyttölyseossa v. 1930. Hän 
opiskeli Taideteollisen korkeakoulun graafi-
sella linjalla v. 1931–1934, toimi graafikkona 
Hellaksella sekä taittajana ja valokuvaajana 
Yhtyneissä Kuvalehdissä sekä Valiolehdissä.  
Hän oli Viuhka-lehden toimittaja sekä julkaisi 
ja kuvasi kirjan Päivä Korkeasaaressa. Valoku-
vaamista hän opiskeli myös Saksassa.  Marja 
Vuorelainen muutti v. 1952 Rovaniemelle, jon-
ne hän perusti valokuvaamon Roi-Foto. Työ-
taakka tuli kuitenkin liian suureksi ja hän 
siirtyi Enontekiön Hettaan v. 1957. Tänne hän  
perusti Elli Valkaman kanssa kirja- ja kemi-
kaalikaupan Hetan Aitta, sekä jatkoi arvokas-
ta Lapin katoavien elintapojen kuvaamista 
vielä eläkeiässä. Marja Vuorelaista viehätti 
nuoresta saakka elämä merellä ja tunturissa, 
moottoripyöräily ja rakentaminen. Viimeksi-
mainitun tuloksista on vielä nähtävissä Kuu-
minaisissa kesämökki vuodelta 1932, mutta 
Espoon saariston Knapperskäriin rakennettu 
lomamaja on purettu. Hän oli myös perus-
tamassa Slalomseuran mäkeä Klaukkalaan.
Valitettavasti Marja Vuorelainen oli jo sai-
ras kun osa hänen elämäntyöstään, suurem-
moiset valokuvanäyttelyt, toteutuivat monen 
ahkeran ja hänen arvokasta työtö ymmärtä-
vän henkilön toimesta. Kaikkien kuviensa 
negatiivit Marja Vuorelainen lahjoitti Hetan 
Saamelaismuseolle. Tällä hetkellä näyttelyt 
kiertävät Suomessa ja Englannissa. Valmis-
teilla on myös kirja. Marja Vuorelainen kuoli 
Muonion terveyskeskuksessa pitkän sairau-
den murtamana 13.6.1990. (Kirjoitettu 1990) 

VOIMAKKAITA 

NAISIA  

SAARISTOS-

SAMME,  
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T E X T :  M A R I T A  L E M S T R Ö M

&  F I N N  E R I K S S O N

K U V A T :   M A R I T A  L E M S T R Ö M I N  

P E R H E A L B U M I

Fyra sidor ur Marja Vuorelainens  privata 
fotografialbum med hennes hand skrivna 
kommentarer. Sluttexten skriven av  Marita 
Lemström, Marja Vuorelainens syster-
dotter.
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Marja Vuorelainens privata fotografialbum



Marja Vuorelainens privata fotografialbum



poikien kanssa koko matkan Ramsiontieltä 
kaupalle. Asfaltti oli yhtä röpelöä ja hampaat-
kin kalisivat suussa, mutta se ei menoa hai-
tannut. He näyttivät myös mistä hypätä Suvi-
saarentieltä pyörällä ojaan, ajaa ojan pohjaa 
ja pongahtaa ylös hetkeä myöhemmin. Myö-
hemmin teini-iässä tukikohtana toimi ‘mök-
sä’, Suvisaaren- ja Bergöntien risteyksessä si-
jaitseva autotallin röttelö, joka myöhemmin 
purettiin. Siellä istuimme tyhjien limukorien 
päällä, juttelimme ja odotimme, että syksyi-
nen sade menisi ohi. Olin myös Sjöbergillä 
kesätöissä ja useina kesäiltoina ostimme pih-
vejä ja menimme grillaamaan niitä ystäväni 
kodin vieressä sijaitsevaan pieneen saareen. 

Minä assosioin Suvisaariston tietynlai-
seen puhtauteen, luonnonläheisyyteen ja 
iloon liikkua. Viime talvena katsoimme huvik-
semme kollegoideni kanssa Lontoossa, miltä 
kunkin lapsuudenkoti näyttää Googlen satel-
liittikuvassa. Minä näytin tulevan metsästä, 
jonka ympärillä on vain merta. Heitä huvitti 
hirveästi, sillä kerroin kyseessä olevan Suo-
men toiseksi suurin kaupunki. 

Käytätkö Suvisaaristoa millään 
tavalla elokuvissasi? 
— Kirjoittamiani lyhytelokuvia määritte-
lee yleensä ihmisen mielensisäinen maail-

ma, enkä ole vielä pystynyt hyödyntämään 
Suvisaaristoa kuvauspaikkana. Suvisaaris-
toon liittyy jotakin hyvin idyllistä niin kuin 
punamullalla maalattu puinen kotitalomme 
omenapuun takana. Kaikilla ei ole niin hyvät 
mahdollisuudet samanlaiseen kasvuympäris-
töön ja ehkä tarinani ovat tällä hetkellä sijoit-
tuneet enemmän kaupungin betonikulmauk-
siin ja harmauteen, mutta uskon, että teen 
vielä elokuvan Suvisaaristossa. Etenkin kil-
pamelonnan kuvaaminen elokuvan keinoin 
olisi kiinnostavaa. 

Missä näet itsesi  
muutaman vuoden päässä? 
— Kuvitellessani itseni muutaman vuoden 
päähän toivon, että projektit joiden parissa 
työskentelen, ovat kasvaneet. Tavoitteenani 
on päästä leikkaamaan pitkiä elokuvia joko 
Suomessa tai Lontoossa. Toivon myös saava-
ni kirjoittamani kokopitkän elokuvan käsikir-
joituksen valmiiksi ja tietysti siihen liittyen 
toivon, että se kiinnostaisi rahoittajia. Paljon 
täytyy kuitenkin vielä tehdä töitä ja niin kuin 
nuoruuden kotipaikkakuntakin, työ muuttaa 
muotoaan ajan myötä: siihen ilmestyy uusia 
ulottuvuuksia ja näkökulmia, joita ei koskaan 
voi arvata ennalta  

Kerro lyhyesti taustasi, missä olet nyt, 
mitä teet siellä ja miten päädyit sinne. 
— Teen elokuva- ja televisioalan töitä Lon-
toossa. Valmistuin keväällä elokuvaleikkauk-
sen maisteriksi National Film and Television 
Schoolista, jonne hain valmistututtuani Tu-
run Taideakatemiasta. Elokuvien pariin ajau-
duin näyttelemisen ja tarinankerronan kaut-
ta. Olen aina ollut vähän sellainen haaveilija, 
mielikuvittelija. Valmistumisen jälkeen olen 
työskennellyt niin BBC:lle kuin leikannut 
Film Fourin ja Film Londonin rahoittamia 
lyhytelokuvia.

Mitä Suvisaaristo merkitsee sinulle?
— Suvisaaristo on edelleen minulle koti, sillä 
vanhempani asuvat siellä. Se on paikka, jon-
ne palata rauhoittumaan Lontoon sykkeestä. 
Matkustan Suomeen yleensä vähän kiireistä 
riippuen 2–6 kertaa vuodessa. 

Mitä erityisiä muistoja 
sinulla on Suvisaaristosta? 
— Lapsuuteni ja nuoruuteni tarjoavat monia 
muistoja. Ne ovat täynnä melontaa, kalastus-
ta, lumilautailua, hiihtoa ja luistelua. Meri oli 
aina läsnä joko kesäisin tai jäänä talvisin kuin 
myös kaikenlainen liikkuminen eri välineil-
lä. Muistan, kuinka kerran rullalautailimme 

Kuvassa Jojo on  juuri 

voittanut Skotlannin 

BAFTA New Talents Award 

-palkinnon (British Aca-

demy of Film and Televi-

sion Arts) parhaasta elo-

kuvaleikkauksesta
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Då man åker ner till Skatavägens båthamn 
passerar man strax innan stranden, på 
vänstra sidan av vägen, en gammal och rätt 
så igenvuxen park. Och mitt i parken står 
en äkta gammal ”Tjechovvilla”, dessutom i 
ungefär samma skick, som den var i då den  
byggdes för 100 år sedan. Det är bara mål-
färgen som sakta flagats av under decennier-
nas förlopp. Här har vi Villa Björkstrand. 
Huset uppfördes 1915 av den ryske järnvägs-
kontrollören Alexander Feodoroff, för eget 
bruk. Att döma av förteckningar över bygg-
nadsmaterial m.m. som den nuvarande ägar-
familjen har i sin besittning ritades denna 
 karaktärsbyggnad av arkitekt K.F. Andersson. 
Feodoroff var mycket berest och villan blev 
därför, ur arkitektonisk synvinkel betraktat, 
mycket originell. Den påminner närmast om 
de herrgårdar nära Viborg, som påverkats av  
Petersburgsempiren, men den bär också 
 tydliga spår av italiensk palladianism. Så 
karaktäriserar Erkki Härö byggnaden i den 
av Esbo Stadsmuseum år 1984 utgivna  boken 
Byggnadskulturen och kulturlandskapet i 
Esbo (ISBN 951-857-059-0), s. 196.

Härö skriver att det ännu år 1984 fanns en 
strandbyggnad intill Villa Björkstrand, som 
ursprungligen torde ha varit Villa Björk-
strands gårdskarlsbostad. Denna byggnad 
var uppförd 1916 och omfattade till en början 
endast ett enda rum samt kök och förstuga. 
Redan under 1917 ändrades emellertid ett till 
byggnaden anslutet båtskjul till boningsrum.

Idag hittar jag inte en sådan strand-
byggnad mer, men bakom huvudbyggnaden 
finns ett mycket förfallet skjul, som väl kan 
ha tjänat som både bastu, bykstuga, lager och 
gårdskarlsbostad.

Gårdens karaktärsbyggnad har stått rätt 
oanvänd redan länge, men huset  stomme och 
virke är intakt och taket reparerat. Ägarna 
planerar nu en grundlig renovering av hela 
byggnaden. Tyvärr har det under senaste 
år skett inbrott i fastigheten och en del 
värdefulla saker har förts bort. Därför är 
gården nu bättre ingärdad och övervakad.

Jag har under flera decennier följt med 
gårdens utveckling och alltid fascinerats lika 
mycket över de små detaljerna i trädgården 
och parken: Alla vackra stenläggningar, 
 konturerna av de gamla  parkanläggningarna 
och staketen. Allt detta finns kvar än idag i 
terrängen kring huset. Ingenting är förstört. 
Tvärtom så har vi här den kanske allra bäst 
bevarade helheten från Sommaröarnas villa-
periods allra tidigaste skeden.

Jag återkommer med en längre historik 
över huset i ett senare nummer av Sommarö-
arnas årsbok. I det här skedet vill jag bara 
lyfta fram betydelsen av helheten och pre-
sentera några nytagna bilder (våren 2015) av 
villan. Avnjut den sköra och vackra  miljön. 
Här om någonstans känner vi historiens 
vingslag. Det mesta ligger kvar ännu: Det är 
som om Feodoroff bara hade rest till Ryss-
land på en tid för att fortsätta med sitt arbete 
som kontrollant av järnvägsspåren och sedan 
dyka upp på sitt Sommarögods igen vilken 
dag som helst  
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Bland en massa gamla böcker i vår bokhylla 
på Pentala fann vi Arne Hanells jaktjournal 
från åren 1932–1945. Journalen har tillhört 
Arne “Lappa” Hanell (–1964) som var bror till 
Edvard Hanell och son till Wendla Hanell (se 
årboken 2014). Arne var fast bosatt på Pentala 
under en längre tid. Han hyrde ut villan till 
sommargäster och flyttade själv in för dessa 
månader i den närliggande sidobyggnaden, 
även kallad Fäxet.

Jaktjournalen är ett prydligt  välbevarat 
handsskrivet häfte med detaljrik och 
 noggrann bokföring över bytet, platsen samt 
naturkommentarer. Totalt omfattar den 2.079 
vilt under 14 år. Det är allt från hare och räv 
till strömstare. Noteras bör att skarvar sköts 
redan 1934, 25.11 utanför Rosvalls. Enligt  
anteckningarna satt skarven i fladan på en 
sten och viftade med vingarna. 

Vi vill gärna dela med er några av anteck-
ningarna i journalen.

1932 / 16–21.10. 41 allor, 1 sjöorre, 1 sparvhök, 
1 jorduggla, plats: Söderskär
—
14.12. En säl inom håll vid Långgrund

1933 / 17.12 En strömstare (bild) Ängviken, 
Pentala.

1934 / 17.4 Färden från Ärtholmsgrundet 
till Torr-Aisarn tog 3 timmar i anspråk: 10 
 knipor, 4 viggar, 2 skrakar, 2 kråkor. Plats: 
Labbartarna

1935 / 20.11. Havsörnar och duvhökar jaga-
de orre på Bredskär. En duvhök lyckades få 

en orre. Mycket korpar i rörelse. En uv flög 
upp inom håll.

1936 / Brunskär, 15.4. Havsörnen skulle just 
slå ned antingen i vettarna eller i min skinn-
mössa.

1940 / 21.5. Tusentals allor ligger i spegellugn 
mellan Vargen och Rövargrund. Allsång tre 
dagar i sträck.

1942 / 20.5. Disigt väder. Måste avbryta jakten 
på grund av axelskada. Skulle säkerligen haft 
rekordskytte. 9 allor, 1 pracka, Labbartarna.
—
25.5. Labbartarna. En spetsstjärtad labb tug-
gade på en död alla. Jag kom på 2–3- meters 
avstånd utan att den lättade. Såg bra arg ut.

1943 / Med kanot 26.5. En guding och en alla. 
Mycket fågel mellan Långgrund och Vargen, 
Tobakspungen.

Sista noteringen för år 1939 är dagen före 
vinter krigets början 29.11. Då har han  skjutit 
en hare på Pentala. Kriget tog slut den 
13.3.1940 och han är ute igen och jagar den 
28 april. Bytet blev tre knipor på Tallholmen. 
Han jagar genom hela forsättningskriget 
1941–1944. I oktober 1943 jagar han med Ed-
vard på Röda kon. Den sista noteringen är 
från 15.11.1945. Bytet blev 5 allor och 2 knipor 
vid Tobakspungen i lugnt -2 C.

Ifall det från stadens sida finns  intresse 
 donerar vi gärna jaktjournalen till det  
blivande museet på Pentala  
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Päivi Hovi-Wasastjerna on tänä vuonna 
kirjoittanut erittäin mielenkiintoisen kirjan 
arkki tehti Karl Lindahlista. Kirja on nimel-
tään Arkkitehti Karl Lindahl & levollinen asialli-

suus ja sen on julkaissut Bookwell Oy,  Porvoo.
Päivi otti yhteyttä isääni, joka kantaa arkki-

tehti-setänsä nimeä. Hän on viettänyt kaikki 
kesänsä Stakeuddin tilalla 1930-luvilta lähtien. 
Näin meille kantautui tieto kirjahankkeesta.

Kirja on jatkoa Päivin aikaisemmin kirjoit-
tamalle kirjalle Valter Thomésta ja hänen 
tuotannostaan. Sitä kirjoittaessaan Päivi sai 
tietoonsa paljon materiaalia myös Karl Lin-
dahlista. Päivi totesi että tarkastelemalla vain 
toisen arkkitehdin tuotantoa hän jäi kaipaa-
maan myös Karl Lindahlin tuotannon läpi-
leikkausta.

Karl Lindahl syntyi 1874 Ruotsissa ja perhe 
muutti Suomeen 1876. Isä Anders toimi mm 
mestarina Janakkalassa Viralan kartanossa 
toimineen Nääs Spritfabrik Aktiebolagetissa. 
Karl Lindahl valmistui arkkitehdiksi vuonna 
1898. Hän työskenteli opettajansa arkkitehti 
Gustaf Estlanderin toimistossa ja siirtyi siel-
tä Lars Sonckin toimistoon 1899. Hänellä oli 
yhteinen toimisto opiskeluystävänsä Valter 
Thomén kanssa vuosina 1900–1905. Vuonna 
1905 hän sai Suomen kansalaisuuden ja jat-
koi tämän jälkeen oman arkkitehtitoimiston 
parissa. Yhteistyö Thomén kanssa jatkui  vielä 
tämän jälkeen pitkään. Keskeisiä töitä Hel-
singissä yhdessä Valter Thomén kanssa ovat 
 Otavan toimitilat sekä Polyteknikkojen talo. 
Karl Lindahlin tuotantoon kuuluvat myös 
esim. Suomi-talo Kauppatorin laidalla sekä 
Työväen yhdistyksen talo Siltasaaressa. Paitsi 
Helsingissä arkkitehti Karl Lindahl oli tunnet-
tu myös monilla tehdaspaikkakunnilla, ennen 
kaikkia A. Ahlströmin Oy:n arkkitehtina sekä 
Varkaudessa että Forssassa.

Karl Lindahl oli varhain kiinnostunut 
huvilayhteisöistä ja hän oli mukana perus-
tamassa sekä Kulosaaren että Suvisaariston 
huvilayhteisöä. Lisäksi hän oli aktiivinen Kau-
niaisissa sekä usealla tehdaspaikkakunnalla.

Aktiebolaget Sommaröarna perustettiin 
vuonna 1910. Karl Lindahl oli sen johtokun-
nan jäsen. Uusi ryhmittymä anoi senaatilta 
vahvistusta Aktiebolaget Sommaröarna osa-
keyhtiön säännöille vuonna 1920. Allekirjoit-
tajina oli Alfons Juselius, pankkivirkailija Uno 
W. Nyman sekä Karl Lindahl. Alfons Juselius 
oli hankkeen voimahahmo.

Arkkitehti Karl Lindahl osti Moisön tilaan 
kuuluneen Bergön tilan vuonna 1911. Hänen 
huvilansa Stakeudd valmistui vuonna 1912. 
Tontilla oli ollut kalastajatorppa. Karl Lin-
dahl rakennutti huvilan näyttävälle paikalle 
Stakeuddin kalliolle. Rakennusaineena käy-
tettiin kelohonkaa ja hirret ovat asetettu pys-
tysuoraan ja laudoistus on vaakaponttia. Huo-
nekalusuunnitelijanakin itse toiminut Karl 
Lindahl tilasi huonekalut huvilaansa arkki-
tehti Valter Jungilta. Jung kuului myös huvi-
layhteisöön ja hän asusti piirtämässään hu-
vilassaan Träskkopplanilla. 

Muita Karl Lindahlin suunnitelemia huvi-
loita Suvisaaristossa ovat mm Lehtisaaressa, 
Lill-Aisarnissa ja Stora Herrössä. Hän myös 
piirsti pensionaatin Svinön gårdin yhteyteen 
(Rågholmen) vuonna 1913, mutta se paloi jo 
vuonna 1914.Karl Lindahl oli mukana vielä 
Ab Sommaröarna- johtokunnan kokouksissa 
elämänsä loppuun asti 1930. Yhtiö lakkautet-
tiin vuonna 1945.

Suosittelen kirjaa läpimästi kaikille 
1900-luvun alun arkkitehtuurista kiinnostu-
neille!  
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Sommaröarna på 
1700-t a let

 

T E X T :

C H R I S T I A N  B L O M

K A R T O R :

B I L D E R :



I årets artikel för vår årsbok koncentrerar 
jag mig på Sommaröarna under 1700-talet. 
Det finns en hel del källor, som berättar om 
hur livet artade sig på Sommaröarna under  
det seklet. Och dessutom vet vi att alla  stora 
politiska händelser under 1700-talet ofta 
drabbade den finska sydkustens invånare 
speciellt kännbart. 

Gamla kartor är speciellt värdefulla och de 
innehåller ofta mycket information, också om  
de alltid har sina begränsningar. Jag publicerar 
i samband med den här artikeln flera av de 
viktigaste kartorna över Sommaröområdet  
från den tiden. De hjälper att gestalta området 
och verkligheten på den tiden – och de öppnar 
kanske också innehållet i den här artikeln  litet 
bättre för läsaren. Fotografier från 1700-talet 
finns givetvis inte. Däremot kan man hitta en 
del målningar och teckningar från Helsing-
fors på den tiden så man kan med deras hjälp 
föreställa sig hur t.ex. byggnaderna måste ha  
sett ut också i Svinöbyn. Och det kan man 
också göra genom att studera befintliga in-
ventarie- och synesprotokoll från Sommarö-
hemmanen på 1700-talet, eller genom att 
bekanta sig med den ännu idag existerande 
Nyholmska strandbodan på Pentala. Eller så 
kan man åka ut till Lilla Lövö och titta på 
hällskriften från 1753, som kyrkoherde Elias 
Cajander lät rista in.

August Ramsay, innehavaren av Esbogård 
under början av 1900-talet lämnade flera 

 artiklar och manuskript om 1700-talet efter 
sig då han dog. En del av dem har vi publi-
cerat i vår årsbok på 1990-talet. Här kommer 
ytterligare en del utdrag ur dem. Speciellt de, 
som berättar om Stora Ofreden under början 
av 1700-talet i Esbo. 

Alfons Juselius på Moisögård och AB  
Sommaröarna lämnade också efter sig mäng-
der med artiklar och dokument berörande 
Sommaröarnas historia. Hans svärson Sven 
Eriksson kallade dessa papper för Familje-
arkivet. Eriksson har publicerat i vår årsbok 
flera av dessa artiklar och det har jag också  
gjort under många års tid. Jag har hela  tiden 
fortsatt att analysera och tolka de här hand-
lingarna, och årets artikel bygger åter en gång 
delvis på detta material. Den bygger också 
på sådant material, som jag själv skrivit på 
1980-talet för en kommande historiebok, men 
som tidigare inte publicerats. Nu 30 år senare  
märker jag också att min egen syn på händel-
serna under 1700-talet en aning modifierats 
och ändrats. Det handlar i varje fall om att 
försöka hitta de viktigaste ”aktörerna” som 
påverkade utvecklingen i Esbo skärgård un-
der 1700-talet. Och försöka  komma på hur de 
samverkade eller motarbetade varann. 

Under 1980-talets början läste jag igenom 
den gamla mantalsbokföringen  beträffande 
invånarna på Sommaröarna vid gamla 
Riksarkivet, så vi känner till namnen på de 
 flesta som bodde på våra öar och skär under 

Sommaröarna på 1700-talet
Christian Blom

1700-talet. Om också namnen ibland varierar 
i befolkningslängderna, beroende på vilka 
källor man studerar. Jag har dessutom nu 
kompletterat mina gamla anteckningar med 
nya uppgifter
2009 gjorde Esbo Museum en del arkeo-

logiska undersökningar på Svinöängarna 
också, så vi har fått ett visst nytt  faktamaterial 
att ty oss till. Och i samband med att Esbo 
stads skärgårdsmuseumsprojekt på Pentala  
förts vidare har man också låtit  tidsbestämma 
byggandet av de äldsta byggnaderna som 
fortfarande finns kvar på platsen — och jo:  
Vi når verkligen ner till 1700-talet. Den  gamla 
strandbyggnaden stockar har fällts 1790 och 
huset är byggt tidigast 1791 på sommaren 
(Östra Finlands Universitet, Zetterberg, 2011).

Den allmänna historieforskningen har 
också kommit fram till nya slutsatser och 
synteser under de senaste åren, vilket gör 
att vi kan omtolka en del av det som hände på  
1700-talet nu. Allt var kanske inte den ”hem-
ska” prosten Elias Cajanders fel — han som 
lät uppföra de första fisketorpen på Lövöarna 
1753. Han som ”stal” Lövöarna av Sommarö-
hemmanen och av Esbogård. Eller Medvastö-
hemmansägarens fel då han försökte dra råg-
ränsen mellan Esbo och Kyrkslätt mitt över 
Pentala på 1700-talet. För att inte tala om 
Gräsahemmanets ägare, som försökte göra 
intrång i Sommarövattnen österifrån. Eller 
esternas fel — de kom ju under medlet av 
1700-talet i strida flyktingsströmmar till vår 
sydkust.
1700-talet var ett fascinerande  århundrade,  

som på sitt sätt var mycket ”modernt”, speci-
ellt slutet av seklet, som ofta kallas för nyttans 
tidevarv. Nya lagar stiftades flitigt i Sverige 
under den tiden och ekonomin växte till sig 
speciellt efter att de fysiokratiska idealen 

stärkts och merkantilismen hamnat att ge 
vika. Man satsade speciellt mycket på att höja 
på produktiviteten inom primärnäringarna: 
Fisket och jordbruket. Bondeseglationen 
på Finska Viken öppnades nu äntligen för 
alla skärgårdbor med tillgång till skuta eller 
skepp eller andel i sådana. Det blev fritt fram 
för att bilda torp ute på de yttre holmarna. 
Allt det här kom att sätta sina spår i livet på 
Sommaröarna. Men allt detta nya medförde 
också stora konflikter och hemmansägarna, 
som hade intressen i Sommarövattnen och 
–skären processade flitigt mot varann under 
den andra halvan av 1700-talet. En stor del 
av dessa rättsakter och protokoll finns kvar 
ännu och ur dem kan vi utläsa mycket om 
livet i skärgården på den tiden.

1 7 0 0 -T A L E T  I  E T T  N Ö T S K A L

Livet på Sommaröarna under 1700-talet går 
lättare att gestalta om vi delar in det i några 
huvudsakliga faser.

”Utrikespolitiskt” handlade hela 1700-talet 
om att Rysslands makt i Östersjön och på 
Finska Viken kontinuerligt ökade. St. Peters-
burg grundlades 1703 och staden och dess 
inflytande växte år för år under hela seklet.
1600-talet hade slutat i en period (1695–97) 

av mycket svår hungersnöd med stort elände 
för invånarna som följd. Efter hungersnöden 
följde med början år 1700 det Stora Nordiska 
kriget med sina följdkrig, bl.a. Stora och Lilla  
Ofreden, som kom att göra livet i det närmas-
te outhärdligt i Esbotrakten under närmare 
50 år. Sommaröhemmanen stod mer eller 
mindre öde under flera decennier vid  denna 
tid. Och inte bara öde: Gårdarna var nedbrän-
da eller husen bortförda. Skogarna  skövlade 

S
o

m
m

a
r

ö
-S

e
u

ra
E L Ä M Ä Ä ,  T A R I N O I T A  J A  I H M I S I Ä

/ 083 

L I V ,  B E R Ä T T E L S E  O C H  M Ä N N I S K O R

/ 082 

S
o

m
m

a
r

ö
-S

ä
lls

k
a

p
e

t

N 13 N 13 



på träd och bark och näver.  Boskapen dog i 
pest under 1720-talet. En stor del av befolk-
ningen dog i pest åren innan Stora  Ofreden 
1710–1711. 89 personer dog i Esbo under 
pesten vintern 1711, varav en kvinna och två 
barn på Stor-Svinö, en kvinna och tre barn 
på Lill-Svinö och 3 kvinnor och 4 barn i Sökö. 
T.o.m fiskarna i havet var bortskrämda av allt 
skjutande under början av 1700-talet, som det 
berättades senare.

Efter Lilla Ofredens slut 1744 stabiliserades 
läget i det svenska riket en aning och man  
genomförde en hel del samhälleliga  reformer, 
som kom att sätta fart på utvecklingen också 
i Södra Finland. 1748 inleddes byggandet av 
Sveaborg. Byggnadsarbetet fortsatte över 25  
år och det hela ledde till ett ganska  betydande 
uppsving i utvecklingen också på Sommar-
öarna. Krigen mot Ryssland var dock inte 
över: Sverige hade låtit bygga upp en ny 
och modern fartygsflotta på Sveaborg och 
1790 seglade hela denna flotta mot Ryss-
land igen och man vann nu en stor seger 
vid  sjöslaget i Svensksund. Den här gången 
blev det till all lycka ingen ny ”ofred” utan 
man slöt fred och återuppbyggnadsarbetena  
i skärgården och vid kusten kunde  fortsätta. 
Det merkantilistiska stapeltvånget  upphörde  
och bonde seglationen på havet tilläts slutligt 
under 1770-talet. Och man fick rätt att bygga 
torp ute i skärgården och grunda ”saltsjöfis-
kerier” efter att en lag om detta hade stiftats 
1753. Det blev nu kapplöpning om vem som 
först skulle hinna kolonisera de yttre öarna, 
som hittills hade  betraktats som allmänning-
ar. Här startade en serie av rättsprocesser, 
som avlutades först i början av 2000-talet, 
i.o.m. att Högsta Domstolen fattade beslut 
om att ön Kytö hörde till dåtidens Esbogård 
och idag alltså till Alfons Juselius ättlingar.

Storskiftet av ägorna inleddes efter att en 
lag om detta stiftats i Sverige 1757. Skiftes-
processen på Sommaröarna kom igång först 
på 1820-talet (se mina tidigare artiklar i  denna 
årsbok), men rågrannarna i väst och öst 
startade sina skiftesprocesser redan under 
 1770-talet och strävade då efter att få sina  
yttre rågränser ute i havet lagda inom Som-
maröområdet. I ett skede höll största delen 
av Pentala på att hamna ”under” Medvast. 
Den här tvisten slutade dock med framgång 
för Esbogård: Pentala ficks tillbaka, medan 
en del av Herrö förblev under Medvast och 
således inom Kyrkslätt socken. Lövöarna låg 
under hela 1700-talet under Prästgården, och 
trots ett flera decennier långt processande 
mot Prästgården lyckades Esbogård, som 
ägde hemmanen på Sommaröarna, inte vinna 
tillbaka Lövöarna. Kyrkoherde Elias Cajander 
bodde själv under somrarna på 1750-talet ute 
på Lövöarna, där han 1753 hade inrättat ett  
saltsjöfiskeri med hjälp av estniska invandra-
re. Invandring från Estland fortsatte under 
många decennier, men också utvandring 
från Esbo till Reval, om också under  mycket 
 restriktiva förhållanden. 

De tre Sommaröhemmanen, Stor-Svinö,  
Lill-Svinö och Moisö låg under hela 1700-talet 
under Esbogård och utgjorde sålunda frälse-
hemman. Sommaröhemmanen hade hamnat 
under Esbogård antagligen år 1641 genom ett 
såkallat frälseköp. Speciellt under den andra 
hälften av 1700-talet var Esbogård stark och 
man hade resurser att stöda landbönderna 
på Sommaröarna. Allt tyder på att Sommarö-
hemmanens landbönder levde under stark  
autonomi och självständighet under 1700-talet. 
Hemmanen gick i arv. Det är dock  fortfarande 
oklart om landbönderna på  Sommaröarna 
hade några förpliktelser mot Esbogård: 

Gjorde de dagsverken? Var de tvungna att 
ge en del av fiskefångsten och skörden till 
hemgården Esbogård? Vem drev in skatter-
na? En del gamla synes protokoll låter i varje 
fall veta att man från Esbogård följde ytterst 
noga med hur mycket träd som fälldes på 
öarna, eller vad som  jagades där. Antagli-
gen bistod dock Esbogård i uppbyggandet 
av husen på Moisö och Svinö. Mycket pekar 
också på att fisketorpen på de yttre öarna 
anlades via åtgärder som Esbo gård direkt 
svarade för. De yttre torpen tycks därför 
inte ha styrts under 1700-talet av Moisö- 
och Svinöhemmanen. Det var först  senare, 
under 1800-talet som fisketorp uppstod  
på hemmanens marker och utöar. Och ef-
ter att storskiftet var slutfört på 1850-talet  
kom fisketorpen på utöarna att hamna  under 
de egentliga Sommaröhemmanen, tills de 
”privatiserades”, d.v.s. löstes in av dem som 
bebodde dessa torp under 1900-talets början. 
Senare på 1900-talet ”privatiserades” dessa 
torp ännu en gång och förvandlades nu till 
sommarvillor. Eller till Skärgårdsmuseum, 
som det till all lycka gick med Nyholms torp 
på Pentala.

E S B O G Å R D S  Ä G A R E  

U N D E R  1 7 0 0 -T A L E T

Eftersom Sommaröhemmanen ägdes av 
Esbo gård under 1700-talet finns det orsak att 
gå igenom gårdens ägoförhållanden  under 
denna tid. Esbogård var i friherre, greve, Fa-
bian Wredes ägo under slutet av 1600-talet. 
Gårdens nya karaktärsbyggnad stod färdig  
1681 och gården utvecklades relativt  positivt 
under denna tid. Under stora Ofreden 1713–21 
låg gården öde och övergiven. Gården över-

togs efter fredsslutet av Axel Wrede-Sparre,  
dotterson till Fabian Wrede, och gården 
förföll nu starkt, dels som en följd av Stora  
Ofreden och senare Lilla Ofreden 1742–43 men 
 också för att den nya ägaren ytterst sällan 
själv var på plats i Esbo. Gårdens frälselands-
bönder var helt utblottade under denna 
 period, som dessutom förvärrades av bos-
kapssjuka. 1751 såldes Esbogård till kapten 
Johan Vilhelm Hising, som dock dog snart. 
Gården övergick nu till generalen och lands-
hövdingen Anders Henrik Ramsay, som 1753  
hade gift sig med kapten Hisings dotter Maria  
Katarina. Ägobytet skedde 1753–56. Esbo-
gårds hemmansantal ökade under slutet av 
1700-talet från 46 till 69 hemman. Gården 
hade också ett eget fartyg som gick på bl.a.  
Stockholm och som låg i Kallviks hamn i 
Esbo viken. Sommaröbönderna och – torparna 
var alltså inte inblandade i denna sjöfarts-
verksamhet. Efter Anders Henrik Ramsays 
död övergick Esbogård 1782 i dottern So-
fia Lovisas och brorsonen Otto Wilhelm  
Ramays ägo. Otto Wilhelm drabbades 1793 
av slaganfall och gården blev fattigare. 
 Sofia Lovisa satt ensam kvar som ägare på 
 gården till sin död 1816. Hon flyttade dock 
redan 1813 till Sverige. Gården togs 1818  
över av den enda sonen, som överlevt 
 kriget 1808–09, Adolf Henrik Ramsay. Den-
ne  sålde gården och alla hemman, som låg 
under gården mellan åren 1823 och 1825. 
De flesta frälsehemman inlöste nu skatte- 
rätten till sina gamla hemman. Frälset upp-
hörde. Hemmanen blev skattehemman. Så 
skedde på Sommaröarna 1825. Då man sätter 
sig in i dessa olika perioder med olika ägare 
på Esbogård så inser man snabbt att det var  
perioden då Anders Henrik Ramsay var  ägare 
(1756–82), som gården utvecklades mest, trots 
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att denne Ramsay aldrig bodde permanent på 
Esbogård. Han valde att bo kvar på sitt fäder-
neärvda gods Jackarby i Borgå, då han inte 
var tvungen att vistas i Stockholm (Källor för 
detta avsnitt om Esbogård: Hagar Nikander: 
Esbo 1700–1865 Helsingfors 1985 samt kopia 
av manuskriptet till denna bok och August 
Ramsays manuskript för Esbo III, en bok han 
dock aldrig hann publicera).

F R Ä L S E L A N D B Ö N D E R N A  

PÅ  S O M M A R Ö A R N A  

U N D E R  1 7 0 0 -T A L E T

Det fanns tre hemman på Sommaröarna sedan 
urminnes tider, dvs åtminstone sedan den 
s.k. Silverskattelängden som uppgjordes i 
medlet av 1500-talet. Hemmanen  härstammar  
eventuellt från 1400-talet. De här tre  gårdarna 
var ”fria och självständiga” fram till 1641 då 
Gustaf Horn på Esbogård köpte upp dem. 
Sedan kom de att höra till Esbogård såsom  
frälsehemman tills innehavarna av hemma-
nen löste in dem 1825 av Esbogård. Hemma-
nen var: Moisö, Stor-Svinö och Lill-Svinö. 
Moisö tycks ha varit en fattigare och svagare 
gård för detta hemman omnämns ofta såsom  
varande öde. Men tidvis tycks Moisö ha be-
funnit sig i bättre situation, för det omnämns  
i en del urgamla dokument att fisket på Penta-
la och vissa av de yttre holmarna tidigare  
hade legat direkt under Moisö. Svinöhemma-
nen låg sida vid sida på nuvarande Svinöbac-
ken och kallades för Svinöbyn. Det är rimligt 
att tänka sig att de här tre hemmanen under  
1700-talet hade något slag av gemensam bya-
ordning, med byaäldste o.s.v. Fiskeribolags-
kontraktet från 1825 som uppgjordes mellan 
dessa tre hemman tyder på det här.

Här följer ägarförteckningarna för dessa 
hemman under 1700-talet.

M O I S Ö  E L L E R  M O I S A N S  

F R Ä L S E H E M M A N ,  1 / 8  M A N T A L

Under 1680-talet hade fiskaren Henrik 
 Matsson blivit förordnad till detta  hemman. 
Hemmanet var fattigt och tidvis övergivet 
och hade sedan urminnes tider betalat sin 
skatt i form av sälspäck. I ett synesprotokoll 
från 1723 (direkt efter Stora Ofreden) sägs att 
hemmanet ”i långa tider intet varit i bättre 
stånd än att där suttit en torpare som med 
fiskande i saltsjön livnärt sig, då åker icke 
finnes utom små täppor och på 20 år ingen 
åbo där varit”. Gården låg alltså öde under  
hela början av 1700-talet och definitivt  efter 
att Stora Ofreden började 1712. 1723 gavs hem-
manet åt Erik Hansson från Pyttis med tio 
års skattefrihet. Hansson levde ännu 1737 men 
var död 1741. Hustrun Valborg Larsdotter tog 
över efter sin make och satt kvar åtminstone  
1744. Det nämns att hon med sin dotter 
 Katarina Eriksdotter slagit ihjäl två björnun-
gar 1741. Senast 1751 tog dottern Karins man 
Nils Johansson (född 1722 död 1784) över som 
landbonde på Moisö. Hans hustru var Maria 
Arvidsdotter och i mantalslängderna nämns 
också namn såsom Jakob, Maja och Anna, 
eventuellt deras barn. Åren 1786–90 var hela 
28 personer mantalsskrivna på Moisö, 1790-
96 bodde där 19 personer). Bland dem nämns 
också Johan Jonasson och Maria Nilsdotter.  
Efter 1774 gick bondskapet vidare till Johans-
sons måg Johan Eriksson med hustru  Maria 
Johansdotter ( i mantalslängderna nämns 
Maria vid namnet Maria Hindrichsdotter).  
Dessa satt kvar ännu in på 1800. Efter  honom 

steg antagligen bonden Elias Nyholm till  
gårdens innehavare, men han avskedades 
 redan 1814 p.g.a. otillåtet vedhygge på  Ramsö 
holme. Det här tyder på att Esbogård ännu  
vid den här tiden var med och bestämde om 
tillsättandet av landbonde på hemmanen och 
på att områdena inte var skiftade, utan Esbo-
gård bestämde också vem som fick fälla skog 
och var. Moisö övergick därefter våren 1815 
till Gustav Liljeström. Han fick gården i fint 
skick och löste, då tillfälle av Esbogårds ägare 
till detta gavs, in Moisö hemman av Esbogård  
31.1.1825 för 2 666 rdr 32 sk banco.  Hemmanet 
blev nu skattehemman med 3/8 mantal. 

Moisö förblev nu i släkten Liljeströms ägo 
till 1894 då Gunnar Geitlin köpte hemmanet 
för att sälja det till Elsbeth Juselius via 
 exekutiv auktion år 1905. Elsbeths man var 
Alfons Juselius och då dessa hade etablerat 
sig på Moisö föddes planerna på att lösa in 
också de övriga Sommaröhemmanen och 
bilda ett aktiebolag av alla tre hemman: AB 
Sommaröarna. Så skedde också 1909–1910.  
Bolaget ägde därefter hemmanen, vilka fusio-
nerades till ett enda hemman, Sommaröarna 
enstaka hemman 1921.

S V I N Ö

Lillsvinö frälsehemman, ¼ mantal låg liksom 
Moisö och Storsvinö vid 1700-talets början 
under det stora Esbogårdfrälset. 

Som frälselandbonde satt på Lillsvinö vid 
ingången av 1700-talet Mårten Hansson. Han 
överlevde den svåra pesten vintern 1711 och 
var kvar på hemmanet ännu 1713. Sedan för-
svinner alla uppgifter om honom.  Antagligen 
hade han liksom bonden på Storsvinö flytt  
undan ryssarna, som trängde in i Esbo 

somma ren 1713. Gården tycks inte ha varit 
helt öde hela den ryska tiden, för det nämns  
att en bonde brukat någon del av grann-
gårdens åker. Detta var antagligen samma  
Henrik Andersson på Lillsvinö, som under  
den ryska tiden förlorat en båt som  ryssarna 
tagit å socknens vägnar för transport av 
 bräder. Han fick vid tinget år 1722 ersättning 
för denna förlust. Det är intressant att rätts-
väsendet fungerade redan 1722 och att man 
utdömde ersättningar. Det här tyder på att  
socknen trots allt inte var helt öde och övergi-
ven under den ryska annekteringen om också 
största delen av befolkningen hade flytt till 
inlandet eller till Sverige.

Henrik Andersson satt kvar 1730 men inte 
mera 1737 då Petter Andersson var  skriven 
som landbonde här. Petter dog  under 
1740-talet och hans hustru, änkan Maria 
 Pettersdotter satt kvar till in på 1750-talet då  
hemmanet gavs till deras måg, dottern  Maria 
Pettersdotters man Matts Börjesson, även 
skrivet Birgersson, som i sin tur var son till 
Börje eller Birger Zachrisson Warg, en soldat 
som kommit hit från Göteborg, via Finns. Det 
är möjligt att Warg i tiden flytt från Finland 
under den Stora Ofreden och nu återflyttat.

Därefter övertogs hemmanet 1788 av  sonen 
Karl Mattsson. Fadern dog 1803. Karl Matts-
son var gift med Anna Kaisa Gustavsdotter 
Sandberg och deras son hette Gustaf, född 
1791. Denne son tog namnet Sandberg och 
stannade vid hemmanet som sin fars hjälp.  
Fadern hjälpte sonen Gustaf att lösa in 
hemmanet 1825 av Esbogård för 6000 rubel 
 bancho assignitioner eller 2 666 rdr 32 sk 
bancho. Gustaf Sandberg och hustrun Ulrika  
Åbergs äldsta son Johan dog som barn  medan 
den andra sonen Gustaf Ulrik Sandberg,  
f. 1825, flyttade till Helsingfors där han blev 
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en känd bagarmästare och blev en av stadens 
”äldste” och ägare av värdefulla byggnader. 
Den yngsta sonen Karl Ferdinand blev kvar 
på hemmanet hos fadern, dottern Katarina 
Maria Vilhelmina gifte sig med rusthållaren 
Adolf Fredrik Nyman vid Sarvvik i Kyrkslätt. 
Lillsvinös senare ägare finns omnämnda i 
min artikel i årsboken år 2013.

S T O R S V I N Ö  F R Ä L S E H E M M A N  

U N D E R  E S B O G Å R D ,  ¼  M A N T A L

Hemmanet innehades i början av 1700-talet 
av landbonden Henrik Henriksson. Han satt 
här vid mantalsskrivningen 1713 men  flydde 
1713 då ryssarna intog Esbo, till Sverige, där 
han senare dog i Roslags-Kulla socken. Stor-
svinö låg öde under ofreden. Esbogårds för-
valtning gav hemmanet i maj 1724 åt Hans  
Henriksson från Träskända. Han fick 5  
frihetsår för att försöka sätta hemmanet på 
fötter efter förstörelsen under den ryska 
 tiden. Vid en verkställd syn på platsen 1725  
konstaterades det att förhållandena var 
bedrövliga. Om husen sades det: ”1 gammal  
bagarstuga, obruklig och till taket infallen 
och nedruttnad. 1 st. loft eller dubbla bodor 
till väggarna brukliga, men behöver nytt tak. 
1 stall med lider, mycket förruttnade och  
taklösa och utan golv, 1 fähus, kan  repareras, 
fattas tak och allt innandöme. 1 ria med loge 
och lada nyss täckta och kunna för nöd skull  
nu i förstone nyttjas fast de är av röta  mycket 
fördärvade. 1 gammal badstuga obruklig.  
1 god gäststuga och ett vistehus har fienden 
låtit bortföra. Av ängsladorna finns bara en.” 
200 famnar av gärdgårdarna var förbätt-

rade medan 498 famnar fördärvade. Dikena 
igengrodda. Ängarna till 2/3 skogsbevuxna. 

De förut goda humlegårdarna var av ryssarna 
uppbrända och ödelagda. Skogen samman-
ledes, dels avbarkad och till stor del upp-
bränd, så att där inte finns annat timmer än 
någon gran, ringa gärdsle och lövfång, föga 
näver. Hans Henriksson fick tack vare de 
5 friåren gården i bra skick. Han dog 1735  
genom olycksfall i Svinösund. Han hade 
 under Mattsmässodagen efter kyrkobesöket 
varit på middag hos bonden på Jovs i Södrik 
tillsammans med Erik Hansson från Moisö. 
Senare hade de vikit av till bonden Henrik  
Öhman i Mårtensby där ungdomen hade 
 festat. Hans hade druckit en del och  hamnat i 
gräl med dragonen Elias Eliasson från  Finnå. 
Följande morgon hittades Hans drunknad i 
Svinösund, liksom också hästen. Eftersom 
han hade varit drucken och i slagsmål fann 
rätten att han skulle begravas i stillhet på 
kyrko gården.

Den avlidnes hustru, änkan Brita Johans-
dotter tog nu över Storsvinö och satt där med 
4 söner och 2 döttrar. Men redan 1736 hade 
hon gift sig med Erik Mattsson från Gumböle 
och han blev nu landbonde på hemmanet. 
Styvsonen Johan Hansson (Hans Henrikssons  
äldsta son) tog därefter över som landbonde 
och efter honom gick landbondeskapet till  
dennes son Samuel Johansson, född 1755, 
 vilken tog namnet Lönnberg. Han dog 1836 
men redan tidigare hade sonen Samuel Lönn-
berg tagit över gården. Samuel Lönnberg 
köpte gården av Esbogård 1825 för samma 
pris som betalats för Lillsvinö. Storsvinös 
senare ägoförhållanden finns refererade i 
min artikel i årsboken 2013. 

A N D R A  N A M N  U R  E S B O S  K Y R K O -

B Ö C K E R  O C H  M A N T A L S L Ä N G D E R 

U N D E R  1 7 0 0 -T A L E T

I början av 1980-talet gick jag igenom  Esbos 
gamla mantalslängder på dåtida Riks arkivet. 
En del uppgifter över befolkningen gick  
förlorade i samband med ofredsåren på 
1700-talet och i anslutning till olyckor, krig 
och bränder i arkiven senare. En stor del av 
namnen stämmer överens med August Ram-
says namnlistor, men i arkiven finns också 
sådana namn, som Ramsay inte nämner. Spe-
ciellt namnen på andra familjemedlemmar 
än själva gårdsägaren. Eftersom namnen är 
nästan det enda vi har kvar av dessa personer 
vill jag nämna en del av dem här.

Moisö var ju öde i början av 1700-talet. 
Dock nämns ett namn i mantalslängderna 
som Ramsay inte tar upp: Olof  Göransson, 
som fanns på hemmanet 1696 och han om-
nämns ännu för perioden 1735–39. Han tycks 
ha varit den som innehade Moisö under Stora 
Ofreden, och som flytt men senare kommit 
tillbaka och fortsatt att på på Moisö. Också 
Jonas Michelssons namn nämns för Moisö 
vid 1700-talets början. Bland jordböckerna 
för Moisö (bl.a. ödelängden) för åren 1694–
1711 nämns också att Olof och Brita Jönsson 
var skrivna som innehavare av jordböckerna. 
Här har vi alltså tre nya namn för Moisö vid  
ingången av 1700-talet. Kanske var hemma-
net trots allt inte så öde, som man senare 
trott. Vid Moisö hemman var i medeltal 7–14 
personer skrivna samtidigt under de olika 
perioderna.

För Storsvinös del nämns i mantals-
längderna vid 1700-talets början namn  såsom 
Thomas och Hendrich Hindersson med  
familjemedlemmarna Margaretha, Anna, 

Matts och vävaren Johan. Hemmanets inne-
havare hette enligt Ramsay då Henrik Hen-
riksson. Kan Hindersson och Henriksson ha 
varit en och samma familj? Antagligen.

Lillsvinö var ju i början av 1700-talet i  
Mårten Hanssons namn, men enligt kyrko-
böckerna och mantalslängderna var hemma-
net i tre personers namn: Hans Mattssons, 
Hendrick Hanssons och Mårten Hanssons 
namn.

Matts Birgersson hade övertagit hemma-
net på 1750-talet och satt länge kvar. Hans 
hustru var Maria och barnen hette Mats, 
 Stina och Sophia. Också namnet Anders 
nämns. På 1780-talet bodde 17 personer vid 
hemmanet och på 1780-talet hela 26 personer. 
Matts Birgersson var född 1729. 

Sommaröarnas hemman tycks trots allt 
ha varit befolkade med mer eller mindre 
högsta möjliga mängd med personer under 
 1700-talet, i den bemärkelsen att det på den 
tiden var ytterst strikt reglerat hur många  
som kunde bo på samma hemman och i vilka 
yrken. Och man får den uppfattningen att 
samma familj eller släkt fortsätter att bo här 
decennium efter decennium, oberoende av 
krig och farsoter och missväxt. Precis som 
i dagens värld.

S T O R A  O F R E D E N S  Å R  I  E S B O 

O C H  PÅ  S O M M A R Ö A R N A

Hela dåtida Finland annekterades av Ryss-
land i samband med det stora nordiska  kriget, 
som börjat kring 1700. Tsar Peter intog redan 
1710 Viborg och våren 1713 stod erövrandet av 
Helsingfors med omgivningar i turen. En del 
av den ryska grundgående eskadern tog sig 
den 8 maj 1713 till Helsingfors inlopp, men 
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slogs till en början tillbaka av generalmajor  
Karl Armfelt. Två dagar senare kom tsar  
Peter själv med huvudstyrkan, utan att lyckas 
tränga in i hamnen. Natten därpå drog sig 
den ryska flottan västerut mot  Sommaröarna 
och nu lyckades man ta sig i land i Sand-
viken. Armfelt beslöt att evakuera staden och 
 bränna ned den innan ryssarna hann ta över 
den. Så skedde också morgonen den 11 maj.  
Armfelt drog sig därefter med sin galärflotta 
till Borgå och vidare till Pernå. I början av 
juli lyckades ryssarna inta hela stora strand-
vägen och nu ryckte den 20 000 man starka  
ryska hären in i Helsingfors, som snabbt 
befästes av ryssarna. ”Härifrån angreps ge-
nast den omgivande landsorten. Längs stråk-
vägen till Åbo trängde nu lantarmén rastlöst 
framåt. Det skedde under samverkan med 
galärflottan i skärgårdsfarleden. Och snart 
var det sydfinska kustområdet lagt under  
ryskt våldsregemente. Med vapenmakt  fördes 
verket vidare. Förödelse och fasa svepte över  
landet”, skriver August Ramsay i ett opubli-
cerat manuskript i början av 1940-talet. 
Ramsay räknar upp vilka, som flydde till Sve-
rige från de olika hemmanen och gårdarna i 
Esbo. Människor flydde från alla byar i Esbo. 
Också kyrkoherden Johan Moladorff med 8 
personers hushåll övergav omedelbart sin 
församling och flydde. Ramsay nämner att 
Henrik Henriksson på Storsvinö hörde till 
dem, som flydde genast i början. Så gjorde 
också Esbogårds förvaltare Erik Bruce och 
allt tjänstefolk. Största delen av de ryska trup-
perna slog läger i närheten av stora strand-
vägen, för att trygga att den hölls öppen ända 
till Åbo. ”Samtidigt hade fienden underlagt 
sig byarna i Esbo skärgård och kustområdet 
söder om den allmänna landsvägen. Därmed 
öppnades möjlighet att förmedla tillförsel av 

folk och allehanda krigsförnödenheter jämväl 
vattenvägen med skärgårdsflottans galejor 
till landningsplatser på byvägar till förlägg-
ningar vid marschvägen till lands.”

Alla hemsökta gårdar plundrades på lös-
egendom och förråd av livsförnödenheter 
och också på boskap. Dessutom härjade  
dessa tider ”fäsjuka” i Esbo. En del av bön-
derna stannade dock kvar vid sina  hemman, 
speciellt i norra Esbo. En hänsynslös 
skogsav verkning pågick nu hela tiden:  Virke 
togs ut för ved men också för alla hus byggen 
i Helsingfors och till skeppsbyggen. Särskilt 
utsatta var hemmanen i kusttrakten och 
skärgården där virket kunde transporteras 
vattenvägen. Ramsay går igenom by efter 
by i sin beskrivning och överallt var läget 
detsamma: Hemmanen plundrades totalt, 
gärdsgårdarna gjordes till brännved, husen  
fördes bort, skogarna höggs ned, åkrarna 
 växte igen. ”Svinö tvenne frälsehemman, från 
vilka landbönderna flyktat, blevo av fienden 
illa medfarna och åtminstone från Lillsvinö 
en del byggnader bortförda. Skogen var av 
fienden dels uppbränd, dels avbarkad, därav 
den förtorkat”, skriver Ramsay. I Sökö hade 
byggnaderna lämnats kvar men all skog var 
totalt förstörd. 

Kriget och den ryska ockupationen av Fin-
land tog slut med fredsavtalet, som slöts i 
Nystad den 30 augusti 1721. Men eländet var 
ännu inte över. Missväxt följde i många år  
och hemmanen låg mest öde. Djupast  nådde 
eländet 1726, enligt Ramsay. Situationen 
kartlades nu och bönderna beviljades en 
del skattelättnader och friår. I ett utlåtande  
från 1725 motiveras detta för kust- och skär-
gårdhemmanen med att skogarna vid sjö-
stranden var totalt förstörda genom avverk-
ning och brand. Många hemman vid kusten 

kunde knappt på 2 eller 3 mil finna timmer 
att köpa till nybyggnader och fiskeriets 
plötsliga avtagande hade förorsakats dels av 
det dagliga kanonerandet under de fientliga 
åren och dels av att fiskevattnen var utpålade 
vid galejstationerna i skärgården. Senast 1732 
hade dock samtliga ödeliggande hemman i 
Esbo åter upptagits för odling. 

L I L L A  O F R E D E N

I slutet av 1730-talet tillstramades förhållan-
dena igen. Sverige ämnade hämnas på Ryss-
land. Soldater började åter uttas, nu ur jord-
bruket, som annars också fortfarande var helt 
underbemannat. I juli 1741 förklarades krig 
mot Ryssland. Och åter kapitulerade den  
svenska armén i Helsingfors, den 25  augusti 
1742. Landet hamnade på nytt under rysk för-
valtning. Lilla Ofreden började. Esbobyarna 
träffades hårt eftersom ryssarna slagit sitt 
huvudläger i Lillhoplax. Fienden skövlade 
och plundrade åter Esbos byar.

Ramsay skriver: ”Skärgårdshemmanen 
hade dubbelt träffats. Så hade Svinö- och 
Moisöborna år 1742 mist all sin årsväxt och 
säd, halm och hö, som det svenska krigs-
folket bortfört, så länge Helsingfors stad var 
 belägrad. Så skedde eftersom de svenska inte 
slapp någonstädes i land utan måste sjöledes 
skaffa sig foder för sina hästar, varför dessa 
byar, såsom liggande vid sjön kom först att 
lida”. Och det som svenskarna lämnade kvar 
tog nu ryssarna. Ryssarna tog också annat  
lösöre och skärgårdsbönderna måste nu  sälja 
sina kreatur för att köpa sig livsuppehälle. 
Husen tycks dock inte ha flyttats denna gång 
och trots att många flydde till Sverige igen 
blev också många kvar på sina hemman. 

Fredsslutet kom den 7 augusti 1743 genom 
ett avtal som gjordes i Åbo.

Efter fredsuppgörelsen inleddes många  
reformer i det svenska riket. Nyttans tide-
varv hade gått in. Landet måste fås på  fötter 
genom ekonomiskt vetande och tekniskt 
kunnande. Byggandet av Sveaborgs sjö-
fästningsverk inleddes 1748. Hemmansklyv-
ning möjliggjordes genom en förordning 
som godkändes vid 1746–47 års riksdag och 
1756 beslöt riksdagen slutligen att  förbudet 
att bygga torp upphävdes. Man t.o.m. upp-
manade jordägarna nu att bygga torp.  
Och den 5 april 1757 godkänner riksdagen 
en förordning om storskifte av jordegendo-
marna. 

Krigen var över för denna gång. Nu skulle 
befolkningen fås att växa och jordbruket och 
fisket effektiveras. 

På Sommaröarna inleddes kampen om 
ägorätten till de yttre holmarna. 

→
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F J  F O N S E E N S  S O C K E N  - 

B E S K R I V N I N G  F R Å N  1 7 5 2

Det svenska riket gick in i nyttans tidevarv 
omkring 1750. Speciellt jordbruket och fisket 
skulle nu gynnas och utvecklas. Som ett led i 
detta gjordes ingående utredningar och be-
skrivningar av den rådande situationen i de 
olika socknarna. Lantmätaren F.J. Fonseen 
var den som fick uppdraget att kartlägga läget  
i Esbo. Fonseen var hemma från  Österbotten. 
Han blev student 1735 och fick sin examen 
1742. Han uppmätte och kartlade Esbo och  
Helsinge socknar 1748–57. Sockenbeskrivnin-
gen trycktes upp på nytt 1916 och jag har ett 
exemplar av denna nya upptryckning. Fon-
seen gjorde också en komplett karta över hela 
Esbo. Vi publicerar här ett utdrag ur kartan: 
Skärgården. Fonseen gjorde också en lista  
över alla gamla kartor från Sverige, som 
existe rade 1752. De äldsta kartorna var från 
1694–95. Det betyder att kartan över Sökö 
från 1698, där också Svinöhemmanet syns, 
och som vi också publicerar här, hör till de 
äldsta kartorna över Esbo. Under arbetet på 
den här artikeln stötte jag på en ännu äldre 
karta: Lars Forsells karta över Esbo Sockens 
Skärgård från 1690 (Publicerad i Farlederna  
berättar, gamla kartor över Finlands skär-
gård, Borgå 1998, s.54).

Fonseen beskriver i sin skrift ett mycket 
fattigt Esbo, som håller på att återhämta sig 
efter de ryska invasionerna och alla krig och 
farsoter. Han kunde räkna upp 102 hemman i 
Esbo, tre av dem på Sommaröarna. Råmärket  
i havet mellan Helsinge och Esbo var  placerat 
på Ormholmen. Han nämner kort att Esbos 
gräns mot Kyrkslätt går över Björkö i Esbo-
viken och över Stor Pentala. Den gränsen 
kom att förskjutas till Herrös västligaste  

udde något decennium senare. Han  nämner 
att det finns två kyrkor i socknen, den stora 
stenkyrkan och en liten träkyrka intill, där 
gudtjänsten på finska förrättas ”efter en del 
av allmogen här i socknen mest talar finska”. 
De finsktalandes andel var nog relativt stor, 
för då Fonseen räknar upp var alla råmärken 
befinner sig så märker man genast att namnet 
på alla platser i hela norra Esbo är finska.  
Fonseen beskriver i minsta detalj hur  
åkrarna mår och på vilket sätt jordbruket 
 utövas. Åkrarna och ängarna låg i nästan 
alla byar fortfarande i tegskifte. Gällande 
fisket nämner Fonseen att följande fiske-
bragder används: Not, nät, ryssjor, katsor och 
 mjärdar. Dessutom används både i havet och 
insjöarna läggkrok och idkas metande. Och  
i saltsjön fångas strömming i medelmåtti-
ga mängder, goda år till husbehov och till 
salu. Följande fiskar fångades i havet och 
i  sjöarna: Gäddor, braxnar, idar, abborrar,  
lakar, mört, ål och sarv. Det mesta fångas till 
”nödigt husbehov men intet till salu”. Fon-
seen säger att det inte fanns bondefartyg alls 
för transport av ved eller annat till Stockholm 
utan endast herrskapsfartyg. ”Eljest säljes 
och vid sjökanten så väl färsk som salt fisk 
och brukar de flesta som idka fiskefänge, att  
sälja fisken och strömmingen färsk till all-
mogen och stadsboerna”. Fonseen  berättar 
också att fästningsbygget, som pågick på 
Sveaborg förde med sig köruppdrag för 
bönderna och en viss försäljning av varor. 

Det här är vad som framgår ur Fonseens 
beskrivning. Det fiskas alltså överallt: I havet, i 
åarna och i sjöarna. Och så nämner han att man 
byggde vintervägar över havs- och insjöisarna 
på vintern. Dessa utmärktes med granris.

Förutom Fonseens beskrivning finns 
 också prästerskapets anteckningar, som 

gjordes under åren 1749–1801 i  församlingens 
folkmängdstabeller. De berättar om  årlig 
 väderlek, ekonomi, hälsotillstånd och om 
jordbruket och fisket. Anteckningarna 
 gjordes bl.a. av kyrkoherde Elias Cajander, 
som ju bodde ute på Lövöarna om somrarna  
efter 1753. Anteckningarna översattes långt 
senare till finska och gavs ut av Aulis Oja i 
Gäddvik som en publikation 1963. Denna krö-
nikebok ger en mera noggrann bild av livet i 
Esbo under den andra hälften av 1700-talet än 
vad Fonseens skrift gör. Här är några korta 
utdrag, som berör livet i skärgården:
1751 Dålig fiskefångst, 1752 God fiskefångst, 

ibland mer strömming i noten än man fick 
upp, 1753 Dålig fiskefångst, en tunna ström-
ming kostade 2 tunnor och 12 kappar råg eller 
7 plåtar med pengar, 1754 Dålig fiskefångst, 
1754 den 25 november Fiskaren Bertil 
Claesson från Frisans och en svensk soldat 
drunknade i havet, 1755 Dålig fiskefångst, 
1756 Dålig fiskefångst, 1757 Ganska bra fiske-
fångst liksom rågskörd, 1758 Dålig fiskefångst, 
1759 litet bättre fiskefångst, 1760 Mycket bra 
fiskefångst om våren i yttre skären, 1761 Bra 
fiskefångst... 

Fångsterna varierade från år till år och 
Cajander skiljde alltid på hur bra fångster 
man fick i de yttre skären jämfört med i inre 
skärgården. Prästgårdens fiskevatten tycks 
ha varit omfattande. Men möjligt är också att 
kommentarerna gäller hela fisket i Esbo, inte 
bara prästgårdens eget. 1782 var det missväxt 
och också fiskefångsterna var  urusla. 1786 
sägs det att man inte fick fjällfiske alls om 
hösten för isen frös till redan i början av  
november bland vassen ända till bottnen.

Krönikornas läsning är fascinerande och 
visar att kyrkoherde Cajander nog tog fisket 
helt på allvar där ute på Lövö. 

E S T N I S K A  F L Y K T I N G A R 

I  E S B O  S K Ä R G Å R D

Vi vet att kyrkoherde Cajander inrättade ett 
”saltsjöfiskeri” på Lövöarna 1753 med hjälp 
av estniska fiskare, som han hade tagit emot 
och byggt hus åt på Lilla Lövö. Familjen Bo-
berg på Mankholmen hade förfäder, som var 
ester och som kom från Lövö. Släktens  sista 
representant bor ännu på Sommaröarna på 
Mankholmen, Erik Boberg, och han fyller 
80 år 2016. 

Det är känt att esterna var mera yrkes-
kunniga fiskare än de finländska skärgårds-
fiskarna. Esterna var mer kunniga speciellt 
vad beträffar fiske i den yttre skärgården.  
Ester flyttade i stora skaror till Finland efter 
1750 p.g.a. den svåra situation, som hade upp-
stått i Estland som införlivats med Ryssland 
och där livegenskap tagit i bruk. Eljas Orr-
man har publicerat en utredning över den 
estniska flyktingsströmmen till den finska 
sydkusten i medlet av 1700-talet (Genos 67 
(1996), s. 98–104). Efter freden i Nystad 1721 
kom Estland under ryskt herravälde. Redan  
innan dess hade esterna förtryckts av den 
tyska adeln men i medlet av 1700-talet blev 
det ryska förtrycket så svårt att flykten av 
 ester till Finland fick karaktären av massflykt.  
Enligt fredsavtalen 1721 och 1743 ålades de 
fredsslutande parterna (Sverige och Ryss-
land) att återsända alla som olagligt av-
vikit från sitt hemland. Under 1740-talet lät 
myndigheterna ändå allt fler ester bli kvar i 
Finland och 1749 uppmanade  kungen lands-
hövdingarna och biskoparna i Finland att  
låta flyktingarna från det ryska riket  stanna 
i landet. Ryssarna godtog inte detta  beslut 
och därför drog den svenska kungen for-
mellt tillbaka tillåtelsen, men i  praktiken 
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Erik Boberg, fyller 80 år 2016, bor på Mank-

holmen. Foto Christian Blom, 2015

fick esterna nu komma til l  Finland  
och stanna här. Senare under  1700-talet 
 visade det sig att esterna utgjorde  flera 
 procent av befolkningen i Esbo. I Esbo skär-
gård sågs de som helt naturliga element och 
i medlet av 1700-talet beslöt den  svenska  
regeringen att ge kännbart ekonomiskt 
 bidrag till dem som bildade fiskeribolag i 
skärgården. Kyrkoherden Elias Cajander 
och Esbogårds ägare Anders Henrik  Ramsay 
 nappade omedelbart på detta anbud och 
bildade ”fiskeribolag” på de yttre holmarna 
i Esbo. I praktiken handlade det om fisketorp. 
Det är antagligt att också Esbogård anställde  
ester vid sina första fisketorp under 1750-ta-
let. I slutet av 1700-talet var minst 120 ester 
mantalsskrivna i Esbo, de flesta vid kusten 
eller i skärgården. Vid kusten och på hol-
marna i Esbo bodde sålunda under perioden 
1776–1780 90 ester och 22 estniska familjer. På 
Lövöarna bodde under denna tid 5 estniska 
familjer med 20 familjemedlemmar. Allt som 
allt var 24 personer skrivna på Lövö 1776–80 
och hela 44 personer 1781–86. Man kunde 
gott tala om ”Saltsjöfiskeri”. Då jag i början 
av 1980-talet gick igenom kyrkoböckerna för 
Esbo i Riksarkivet hittade jag dock mest bara 
svenska namn på personerna som bodde på 
Lövö. Det verkar alltså vara antagligt att de 
ester, som kom till Esbo skärgård på den 
 tiden hade svenska som modersmål.  Orrman 
säger också att man först relativt sent på 
1700-talet började anteckna i befolknings-
registren om personerna var från Estland.  
För perioden 1764–69 hittar jag namnen Johan 
Jöransson och 1786–96 hittar jag namnen 
 Daniel Österholm och Johan och Olof Fogel-
ström och Erik Westerholm. Fogelström var 
född på Föglö i Ålands skärgård. Ett namn, 
som nämns långt senare för en estniska 

på Lövö var Gustava Helene. Efternamnet 
 oläsbart i kyrkoboken. Erik Bobergs farmor, 
vars släkt kom från Estland och bodde på 
Lövö hette Ida Karolina Kahlman. Ida föddes 
på Lövö 1877. 

H A N D E L  O C H  S J Ö FA R T  I  E S B O S 

S K Ä R G Å R D  U N D E R  1 5 0 0 – 1 7 0 0 -T A L E N

Trots att det sägs att Sommaröbönderna inte 
hade några fartyg på 1700-talet, så har det 
nog bedrivits en hel del sjöfart och  handel 
i dessa vatten under de gångna seklen. Alla  
fartyg på väg från och till Helsingfors har seg-
lat förbi här. Sommaröbönderna tycks inte 
ha haft lotsningsskyldighet under 1700-talet, 
men det föll på deras lott att sätta ut vissa 
bestämda remmare och hålla en båk i skick 
innanför Kytö. Och då och då nämns det i  
mantalslängderna att här bodde  sjöfarare 
 eller skeppare. Något slags skjutsnings-
skyldighet hade skärgårdsbönderna dock på  
1500- och 1600-talen för de klagade hos kun-
gen över den belastning, som detta medförde, 
och de erhöll lättnad och kompensation. År 
1616 klagade skattebönderna Björnsson och 
Hans Larsson från Svinö på hur betungande 
lotsningsskyldigheten för kronans skepp var. 
Av en längd från 1634 framgår det också att 
det då uttogs hela 26 båtsmän från Esbo 
och sändes till Stockholm till militär- och 
krigstjänst på fartyg. Enligt historikern 
Gunvor Kerkkonen var bondeseglationen i  
Nyland mycket aktiv under hela 1500–1700-ta-
len. Myndigheterna försökte hela tiden för-
bjuda denna bondeseglation, som slutgiltigt 
tilläts först efter 1750. Seglationen skedde med 
skärgårdsbefolkningens egna skutor, skut-
lag eller yrkesmässigt av landsköpmän, de 

Saltsjöfiskeritraditionen lever vidare på Mankholmen. På bilden från 

vänster Elin Boberg med Erik i famnen (f. 1936), Anita, Evert och  

en fiskedräng. Fotot tillhör familjen Boberg

S
o

m
m

a
r

ö
-S

e
u

ra
E L Ä M Ä Ä ,  T A R I N O I T A  J A  I H M I S I Ä

/ 102 

N 13 



som senare kom att kallas kofferdikaptener.  
Och under början av 1800-talet vet vi att en 
kofferdikapten bodde på Svinö. Under 1500- 
och 1600-talen fanns det ett båtvarv vid Esbo-
gård och 1566 vet man att 17 varvsarbetare  
från Esbo (bl.a. Stensvik och Björnvik) 
 arbetade vid kronans varv i Helsingfors. 
Trots att JF Fonseen inte hittade några 
bönder som bedrev bondeseglation 1752, så 
torde det ha funnits sådana då och mycket 
 tidigare i Esbo. Men läget direkt efter ofreds-
perioderna hade kanske temporärt förändrat 
situationen. Kerkkonen fann också att det  
1564 betaldes styrmanslöner till bönder  
såväl på Svinö som på Moisö. Allt tyder på 
att Sommaröborna under 1500-talet var starkt 
indragna i bondeseglationen, via lotsningar 
och via sjömansuppgifter och kanske såsom 
delägare i fartyg. På Forsells karta från 1690 
finns tre farleder utritade alldeles tydligt in 
genom Sommaröskären. Farlederna leder på 
två kartor fram till Sökö by, där en hamn mås-
te ha funnits. En annan farled går rakt in mot 
Finno. Och i kartan från 1690 är Kytös inre 
strand utritad som ankarplats.

I början av 1700-talet var dock Esbo-
styrmännens och lotsarnas roll oklar.  Krigen 
gjorde att sjöfarten länge låg nere. Nu ut-
vecklades i stället borgar- och köpmans-
handeln mellan Helsingfors och St. Peters-
burg, Reval och Stockholm. Lotsarna verkade 
nu från Helsingfors. I Esbo fanns i slutet av 
1700-talet ett styrmanstorp (Riksarkivet, Gen.
samf.saml. band 41) där Hindrich Johansson 
med sin familj bodde. Enligt Nikander var 
Sommaröborna fram till 1820 befriade från 
skjutsningsskyldighet för de underhöll 14 
sjöprickar och ett kummel (Kytö käring). I 
ett dokument från 1768 nämns att Svinö- och 
Moisöborna skötte utprickningsskyldigheten. 

A.H. Ramsay vid Esbogård övertog skötandet 
av prickarna år 1820 för 50 rubel per år, men 
han flyttade snart till Sverige och då övertog 
skärgårdsborna själva uppgiften och skötte  
den själv eller via ackord med andra socken-
bor. På 1780-talet finner vi sjöfararen Jonas 
Johansson med hustru Anna Johansdotter 
på Kopplorna. Sjömannen Jacob Jacobsson 
med hustru Stina Johansdotter fanns 1783 
på Storsvinö. På Storsvinö bodde från tidigt 
1780-tal också sjömännen Elias och Samuel 
Lönnberg med sina familjer. Och vid  Pentalas 
fisketorp nämns 1776 en skeppare, som dock 
avled 1777. 

Handel och umgänge med esterna hade 
dock alltid fortsatt i Esbovattnen. 1750  rymde 
Matts Pettersson från Svinö tillsammans med 
Kerstin Jöransdotter till Reval, där de dock 
kändes igen och fördes tillbaka till Finland. 
De miste då sin arvsrätt och dömdes till 
straffarbete i ett år — Matts på Sveaborg och 
Kerstin medelst spinnarbete.
1751 förliste jakten Agatha vid Kytö.  

8 personer omkom men två svårt nedkylda 
personer räddades — av Sommaröborna. I 
oktober 1752 rasade en mycket stark orkan i 
trakten av Esbo. Det sägs att boningshus och 
strandbodar sköljdes bort då havsvattnet steg 
med 2 meter. 

Enligt ett reglemente från år 1766 (upp-
repades 1789) blev den tidigare mer eller 
 mindre förbjudna bondeseglationen nu helt 
legal. Efter medlet av 1600-talet hade man  
dock gradvis luckrat upp förbudet mot bonde- 
seglation. Bondeseglationen i Sommaröarnas 
vatten tycks ju ha blomstrat redan 1550–1640, 
men efter 1641 köptes Sommaröhemmanen 
upp av Esbogård, som själv bedrev segla-
tion. Det här innebar antagligen att de nya 
landbönderna på Sommaröarna förlorade 

sin självständighet och sina ekonomiska  
möjligheter till egen seglationsverksamhet.  
Också fiskeriverksamheten vid de första fiske- 
torpen, som Esbogård grundade i skärgården 
efter medlet av 1750-talet styrdes uppifrån 
Esbogård. Först efter 1825 kunde Sommarö-
borna samla sina krafter igen inom ramen för 
Fiskeribolagsavtalet, som då ingicks. Men då 
levde vi redan i nya tider: Ägorna skiftades, 
parceller såldes snart ut, nya yrken uppstod. 
Helsingfors lockade.

K A M P E N  O M  Ä G A N D E R Ä T T E N  

T I L L  D E  Y T T R E  H O L M A R N A ,  

F I S K E T O R P E N  B Y G G S

Prästgården, med kyrkoherde Elias  Cajander 
som innehavare efter 1740-talet, hade 1698 
 lyckats få Lövöarna med omkringliggande 
holmar att skatteskrivas under Prästgården. 
1753 tar Cajander in två estniska familjer, som 
slår sig ned på Lövö och bildar torp och ”salt-
sjöfiskeribolag” där — under Prästgården. 
Cajander bor själv om somrarna ute på Lövö. 
Innehavaren av Esbogård A.H. Ramsay blir  
rasande och startar rättsprocesser mot 
 Cajander för att få Löföarna skrivna  under  
Esbogård. Ramsay tvingas nu att  grunda 
 liknande fisketorp och ”fiskerier” på de 
andra stora holmarna på Sommaröarna, för 
att hindra Cajander eller andra stora gård-
sägare i Esbo att ta över också dem. Fiske-
torp bildas nu av Esbogård på Kopplorna, 
Pentala och Stora Herrö och senare också  
på Stora Bodö. Ägorättstvister pågår i  rätten 
efter detta mellan de stora markägarna i Esbo  
i över 100 år. Ramsay får aldrig tillbaka Löv-
öarna, men de andra öarna lyckas man  rädda, 
Kytö dock först 2005. Det enda som gick  
förlorat, till Medvast rusthåll, var en ganska 
obetydlig del av Stora Herrö. I öster, mot Hel-
singfors, hade Esbogård aldrig gjort anspråk  
på de stora holmarna: Kalvholmen, Bock-
holmen, Karlö.

Det finns uppgifter om kolonisering 
av Lövöarna, Pentala, Herrö, Bodö och 
 Kopplorna redan under 1700-talet. Lövö 
hade 24 personer från 1776 och 44 från 1781, 
medan Pentala hade 22 personer fast  bosatta 
från 1776. Enligt mantalsskrivningen hade  
t.ex. Herrö 1818 en befolkning på 16  personer, 
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Stora Bodö likaså 1818 13 personer och också 
Kopplorna 1818 25 personer. Det här alltså 
enligt kyrkoböckerna på Riksarkivet, där 
jag plockat fram uppgifterna i början av 
 1980-talet. Längderna nämner också att Karlö 
fick fast befolkning efter 1776 och Tvihjälp 
efter 1781. Också Frisans hade ett fisketorp  
vid Svinösund, som fick fast bosättning  redan 
i början av 1750-talet. 1770 var en Jöran Berg…
(namnet oklart skrivet i kyrkoboken) skriven 
vid Svinösunds torp, som är utmärkt redan 
i Fonseens karta 1752 under namnet ”Sund 
Torp under Frisans”. Frisans rusthåll hade 
ett annat torp också vid Kaitans strand. 
Befolknings registret innehåller dock stora 
luckor för perioden 1740–1775, så vi vet inte 
med säkerhet när varje holme fick sina första 
torp och invånare. Kytö fick aldrig ett eget 
fisketorp, ett intressant faktum. I Fonseens 
karta från 1752 kan man urskilja tre sjöbodar 
på Porkalas sida av Esboviken. I Esbos skär-
gård finns inga sjöbodar inritade på Fonseens 
karta, men nog i det kungliga sjökortet från 
1777.

De första namnen på personerna som 
 enligt källorna bodde på de yttersta  holmarna 
i Esbo var: Lövö 1770 Johan Jöransson och 
Daniel Danielsson, 1786 Daniel Österholm, 
1791 Daniel Österholm, Johan Fogelström, 
Erik Westerholm. Pentala 1776 Anders Lars-
son med familj samt flera andra personer 
 under perioden 1776–1780, 1786 Lindvid Lind-
vidsson, 1791 Lars Larsson och Lindvid, 1796 
Lindvid och Lars Rosengren, 1801 Lintvid 
Lintvidsson och hustrun Anna Mattsdotter 
(f. 1780), Kopplorna 1786 Johan Jöransson 
samt Rönnberg eller Lönnberg, 1791 Thomas  
Johansson och Maria Johansdotter, 1801 
Thomas Gabrielsson och Jonas Boström. 
 Herrö 1786, 1796 och ännu 1801 Jakob Larsson 

med hustru Anna Hinricsdotter och barnen 
Hinric (f. 1790) och Jacob (f. 1787). Karlö 1791 
Nils Matsson (Källor: Esbo mantalslängder, 
 tiondelängder och ödelängder, Riksarkivet).

Vi vet ändå att Lövö fick sina första fiske-
torpare 1753 och att Esbogård grundade 
sina första fisketorp omkring 1758. Det är 
 sannolikt att Esbogård grundade fisketorp 
genast efter 1758 på såväl Kopplorna, som 
Pentala och Herrö för att hindra kyrkoherde 
Cajander från Prästgården att göra det.

Men hur kom det sig att Lövöarna ham-
nade under Prästgården? Det vet man inte 
med säkerhet. Prästgårdens ägor uppstod 
dock under mycket speciella förhållanden 
redan under medeltiden. Bönderna  donerade 
på 1500- och 1600-talen jord till kyrkan.  
Ingenstans nämns dock att Lövöarna  skulle 
ha donerats till kyrkan men 1698 finns ändå 
Lövöarna upptagna såsom hörande till 
 kyrkan i en skattlängd. Anders Henrik Ram-
say från Esbogård beklagar sig över detta i ett  
brev år 1757 till kungliga ”Commerce Colle-
gium” i Stockholm. I sina utredningar kunde 
myndigheterna aldrig påvisa att Lövöarna var 
lagda under prästgården, men Cajander hade 
i detta skede såväl skattelängden från 1698 att 
ty sig till som licensen han hade erhållit 1753 
att bilda fisketorp på Lövö. Då Ramsay inte 
vann processen mot Prästgården  gällande  
ägorätten till Lövö anhöll han i stället 
omedel bart om att få bilda egna fisketorp 
på de andra öarna utanför Sommaröarna. 
Han beviljades rätt att bilda fisketorp av Hel-
singfors landskansli den 22.3.1758. Eftersom 
Ramsay i detta skede inte bildade fisketorp på 
Bodöarna, Kytö eller Gåsgrund så såg han till  
att trygga sina rättigheter gällande dessa öar 
genom att utfärda vitesförbud mot fiske och 
olaga verkan på dem. Dylika vitesförbud fick 

Ramsay igenom vid Esbo härads höst- eller 
vinterting 1756, 1764, 1767 och 1768. Cajander 
besvärade sig över vitesförbudet av 1768 och 
rätten drog tillbaka detta beslut 1771. Men 
Ramsay lyckades få igenom nya vitesförbud 
1770 och Esbogård fick igenom sådana ännu 
1819 och 1820.

Tack vare alla dessa vitesförbud och 
 genom koloniseringen av holmarna lyckades 
Esbogård hindra Prästgården från att utvidga 
sitt revir. Fisket kring Kytö förblev en svårlöst 
fråga och även Gräsa gård och Medvastö kun-
de fortsätta att fiska i vattnen kring Kytö till-
sammans med Esbogård länge ännu. Gräsa-
gård och Medvastö gård stödde Esbogårds 
strävanden att få tillbaka Lövöarna i ett 
gemensamt brev ännu 1768. Medvastö ägdes 
i detta skede av Johan Henric Amnorin, vars 
släkt i dessa tider också kom över Gräsa gård. 
Men mellan åren 1818 och 1825 tvistade Gräs-
gård och Esbogård igen i rätten om fiskandet  
vid Kytö. Prästgården sålde Lövöarna Löv-
öarna till Firma Zilliacus & Co år 1903.

Esbogård hamnade också, med början 
år 1781, att processa om ägorätterna till 
 Pentala och Herrö mot rusthållaren vid 
Med vastö skatterusthåll Anders Nyholm. 
Nyholm krävde att rån borde gå över Stor- 
Pentala och ut till Kytö. Långt senare vann 
Esbogård denna tvist och rån mot Medvastö 
och Kyrkslätt drogs över Herrös sydvästra 
udde. Kytö blev på Esbogårds sida. Esbogård 
vann processerna om Kytö tack vare ett  
beslut i ägorättsfrågan av självaste Kungliga 
Majestät av den 3 maj 1782.

Efter 1825 kunde de nu friköpta Som-
maröhemmanen bilda egna fisketorp på 
också många andra holmar och skär och 
vid de stora holmarnas stränder. Om denna 
 process har jag skrivit i Sommarö-Sällskaptes 

årsbok år 2013. 
Kytö och Gåsgrund fick aldrig några 

egna fisketorp, men det Fiskeribolag, som  
Sommaröbönderna bildade 1825  kom 
att fortsätta att skydda sina holmar med 
hjälp av ständigt nya vitesförbud. Och det  
gjorde också Aktiebolaget Sommaröarna på 
 1900-talet. Och familjen Juselius ännu efter 
andra världskriget med hjälp av tidnings-
annonser och förbudsskyltar. 
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Del av det svenska kungliga sjökortet 

över bl.a. Sommaröarna från 1777

S A M M A N FA T T N I N G

Trots de svåra tiderna med krig, ockupation,  
farsoter, missväxt m.m. fortsatte människor-
na att leva under hela 1700-talet i Esbos skär-
gård. Många flydde undan ryssarna vid Stora  
Ofreden 1713, men en del tycks ha återvänt 
och andra tog också över. Och det fanns 
 urgamla skärgårdstraditioner att bygga  vidare 
på. Vi vet att skärgårdshemmanen fanns från 
tidigt 1500-tal och de var  förhållandevis rika 
under de tidigare seklen. Men efter ofreds-
åren låg de öde och de yttre holmarna  ansågs 
vara allmänningar. Därför uppstod det  
stridigheter om vem som skulle få ta över 
ägorätten till holmarna. Rättsprocesser 
 fördes mellan Esbogårds ägare och ägarna 
av Medvast rusthåll, Gräsa gård och inne-
havarna av Prästgården. Familjen Juselius 
fortsatte att processa om ägorrätten till Kytö 
fram till 2005 då Högsta Domstolen med sitt 
beslut KKO:2005:28 beslutade att ön hör till  
de gamla Sommaröhemmanen. Och de  yttre 
rågränserna för Esbos alla vattenområden 
slogs fast i rätten först 1908. I dag pågår en 
ny ”skiftesprocess” ute i den yttre  skärgården 
i Esbo: Staden har hösten 2015 publicerat 
sitt förslag till delgeneralplan för de yttre 
 holmarna.

Fisketorp bildades på de flesta av de 
 yttre holmarna under 1700-talet. Alla namn, 
som vi stöter på i mantalslängderna och i 
kyrkoböckerna för skärgården är svenska. 
Synbarligen också namnen på de ester, som 
flyttade hit under 1700-talet. Ortsnamnen i 
skärgården är också mest svenska. Men orts-
namnen längre upp i Esbo var oftast finska. 
Det betyder att det fanns en hela tiden på-
gående befolkningsrörlighet mellan det inre 
Finland och Esbo. Något som också ledde 

till att det fanns handelsvaror, som gick sälja 
via bondeseglationen och sjöfarten till och 
från Esbo.

Vad gäller de konkreta människorna, per-
sonerna, som bodde på Sommaröarna  under 
1700-talet vet vi inte så mycket. De levde 
sina liv, såsom vi gör idag — under rådande 
förhållanden. Men vi har deras namn! Och 
under andra hälften av 1700-talet bodde det 

långt fler personer i skärgården än vad det 
gör idag. Vid de enskilda fisketorpen på de 
yttre öarna kunde det bo 20–30 personer. 
Minns dem! Tänk på dem!

Källanvisningarna i den här artikeln är i 
kortaste laget. Det beror på behovet att spara 
utrymme. Jag kommer senare att komplettera 
artikeln med exakta källhänvisningar  
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Varlaxviken ligger på norra 

sidan om Svinö mellan 

 Skatan och Svinösund. I 

viken finns fem holmar: 

 Brömsnäsholmen (Skaddan), 

Stora Björkholmen, Lilla 

Björkholmen, Björkhaga 

samt Tirgrundet. Fyra av 

holmarna är bebyggda, den 

minsta holmen Tirgrundet är 

obebyggd.



↑ Varlaxviken i slutet på 1930-talet, fr.v. Brömsnäsholmen, ”Stora” Björkholmen, ”Lilla” Björk holmen 

och Björkhaga.

Den 19 juni 1912 sålde Aktiebolaget Sommaröarna till direktör Aug. H. Soini Björkholmen 
som bestod av ovan nämnda Brömsnäsholmen, ”Stora” Björkholmen och ”Lilla” Björk-
holmen till ett pris av 3500 mark. Samma datum sålde aktiebolaget Stora Björkholmen  
d.v.s. den holme som idag heter Björkhaga till prokuristen Viking Höckert för 4000 mark. 
År 1914 sålde Aug. H. Soini sina holmar till min morfar Väinö Viljo Valio.

I början på 1900-talet tog sommargästerna ångbåten Sommarö II från Helsingfors till  
Sommaröarna. Många tog båten dagligen till sitt arbete i huvudstaden.
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↑ Väinö Valio har tagit med sin familj på motorbåtsutfärd år 1919. Från fören räknat Eero, Reino, Maire, 

Mailis, Helmi, Lauri och Väinö Valio. I bakgrunden syns Brömsnäsholmen och längre bort Ryssjeholmen. 

För att skilja åt byggnaderna på Björkholmarna har släkten i alla tider talat om Stora Villan 
och Lilla Villan. Logiken är den att Stora Villan ligger på den större holmen och Lilla Villan 
på den mindre av holmarna. Holmarna var ända till slutet av 1960-talet förenade med en bro. 

↑ Stora Villan juni 1920. 

På bilden syns att huset inte är riktigt färdigt, Balkonräcket saknas. Inte heller är tennispla-
nen ännu byggd. På bilden min mor Mailis som kryper och hennes syskon Reino och Maire 
med föräldrarna Helmi och Väinö samt två kusiner.

Stora Villan påminner mycket om det hus Väinö Valio lät bygga 1912 åt sina föräldrar som 
bodde i Valkjärvi på Karelska näset.
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↑ Lilla Villan 1934

Lilla Villan står på berget ca fyra meter från stranden. När man åker förbi på fjärden kan 
man inte undgå att se den. Villan har två våningar med inalles sex rum och kök, vilket  låter 
stort men antalet kvadratmeter är ungefär 75. Två rum i nedre våningen har stockväggar. 
Antagligen är villan bygd i etapper, mansardtaket och den del av huset som är bara en  
våning tyder på det. Själv har jag funderat på om villan från början varit ett fiskartorp. På 
berget framför villan har någon ristat in årtalet 1913.

I lilla villan bodde under många år min mors kusiner Maj, Inga och Olle Johansson med sina 
föräldrar. Ända sedan den tiden kallas ett av rummen på övre våningen för flickornas rum.

↑ Helmi Valios far Karl-Gustaf Johansson bodde hos familjen Valio.  

Här på bilden från 1921 syns han med 16 nyfångade gäddor.

↑ Båda holmarna är delvis omgärdade med en stenmur. På den här stenmuren står min mammas  kusin 

Olle, år 1924 och tittar på när hans systrar Maj och Inga simmar tillsammans med min  mamma Mailis. 

Landhöjningen har under årens lopp gjort sitt och man kan inte simma mera invid muren.

Samma år på våren dog Väinö Valio och hans fru Helmi blev änka med tre barn som då var 
5, 12 och 16 år. Min mor var det yngsta av barnen.
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↑ Trädgården och bastun på 1930-talet

Mormor Helmi var mycket intresserad av trädgården. Det fanns blommor i mängder. Före 
kriget lär det ha funnits tiotals äppelträd av vilka de flesta förfrös under vinterkriget.  Längs 
hela stenmuren fanns en välansad häck av sibirisk ärtbuske och invid häcken gick det en 
gång av stenplattor. På holmen fanns det varje år också hönor, dessa kunde man dock inte 
äta själv. Istället sålde man hönorna till butiken och köpte andra som man inte var bekant 
med. På bilden ser man en byggnad med pärttak, denna byggnad fungerade som bastu ända 
in på sextiotalet. Själv har jag tillbringat min första sommar i den här bastun när mamma 
och pappa byggde på Brömsnäsholmen

↑ Blommorna blommar i mängder invid växthuset där det odlades bl.a. tomater och gurkor. På bilden 

fr. vänster min faster Sigrid Valio f. Nyman som 1937 gifte sig med min morbror Reino Valio, min mor 

Mailis och mormor Helmi.

Helmi Valio dog i november 1939 några veckor innan vinterkriget bröt ut. Livet för  familjen 
förändrades. Min mor som vid det här laget var 19 år jobbade under kriget på sjukhus.  Hennes 
bror Reino var kapten vid fronten. Reinos fru Sigrid bodde under kriget i Stora Villan med 
sina äldsta söner och en kusin till dessa. Kusinen har berättat att de brukade gå över isen 
för att hämta dricksvatten från Mataskärs folkskola. Systern Maire Vallia var tandläkare och 
hade vid det här laget ett barn Anneli, som en tid var krigsbarn i Sverige.

Efter kriget gifte sig mina föräldrar Mailis och Sven Nyman. Mormors dödsbo förvaltade 
holmarna, mamma löste ut Brömsnäsholmen från dödsboet. Mina föräldrar byggde ett hus 
åt sig på holmen, som vi barn Viveca och Marita kallade för ”Holmehemmet”. Huset var i ett 
plan med fyra rum o kök. Bastu brukade vi bada varje lördag på Stora holmen. 
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↑ Påskhäxorna Viveca och Marita Nyman på Brömsnäsholmen 1954.

Hela kusinskaran lärde sig simma under faster Sigrids vakande öga i lilla viken som fanns 
mellan Stora och Lilla holmen. Det blev många födelsedagar och namnsdagar att fira  under 
sommaren. Alltid var det någon som skulle firas med tårta.

När vi kusiner blev äldre brukade vi med en massa kompisar samlas i Lilla Villan, där 
det var föräldrafritt. Vi dansade, spelade kort och sjöng. Ibland blev det lite ofog också.

↑ När man bor på en holme måste man lära sig ro. Viveca tre år gammal ror lilla fanerbåten som 

 hennes pappa Sven Nyman byggt. Mamma Mailis sitter bak. I bakgrunden Lilla Villan.

På 40-, 50- och 60-talet fanns det många barn på Valios holmar i Varlaxviken. På Brömsnäs-
holmen fanns Viveca och Marita Nyman. I Stora Villan bodde Tomi, Reijo och Fred Valio. 
Våra kusiner Jack Barkman och Ben Nyman tillbringade ofta somrarna i Stora Villan. I Lilla 
Villan fanns Anneli och Antero Vallia. Farbror Lasse Nyman hyrde ett hus av Ludvig Sjöberg 
så kusinerna Tor och Gun fanns också i närheten.
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↑ Anneli Vallia, Annelis väninna Hannele och Viveca Nyman på Lilla Villans berg år 1962. I Bak-

grunden syns Ryssjeholmen. 

Moster Maire Vallia dog 1962 och morbror Reino Valio 1965. Mormors dödsbo som  omfattade 
Stora och Lilla Villan delades i två skilda fastigheter. Stora Villan såldes 1966 till Alhopuros 
familj som senare sålde den till Procopés familj. 

Maire Vallias son Antero tog över Lilla Villan på 1970-talet. Mailis Nyman blev tvungen 
att sälja Brömsnäsholmen år 1966. 

Kusin Antero Vallia sålde Lilla Villan till sin sambo år 1986. År 1993 ansåg Antero med 
sambo att undertecknad ska köpa holmen, så att den så att säga skulle hållas inom släkten. 
Så blev det också med bankens benägna bistånd. Det kändes bra, som att komma tillbaks 
till rötterna. Nu bebor tredje generations kusiner Linnea, Anna och Freya flickornas rum 
på somrarna. Lilla Villan och Viveca Lahti, 1997.
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Årsmötet

Föreningens årsmöte hölls den 

11.8.2015 i Esbo Segelförenings 

klubb paviljong på Pentala.

Riksdagsman Anders Adlercreutz höll 

som inbjuden gäst ett anförande om 

 planerna på att eventuellt grunda en 

nationalpark i Porkala.  Regeringen 

förefaller vara enig om att en 

national park skall grundas antingen 

i Kuusamo eller på Porkala. Men i 

övrigt tycktes det mesta ännu vara  

öppet. Åtminstone tillsvidare in-

begriper planerna inte tvångsinlösen 

av privatägda områden.

Styrelsen

Henrik Damström valdes till ord-

förande för  verksamhetsperioden 

2015—2016. Ordinarie styrelse-

medlemmar är Sebastian Koreneff, 

Pentala (2015—2017), Hans Köhler, 

Pentala (2014—2016), Carl Lindgrén, 

Pentala (2015—2017), Erik Törnroos, 

Halsholmen (2014—2016), Kristian 

Honkanen, Pentala (2015—2017).

Under räkenskapsperioden var säll-

skapets verksamhetsgranskare Chris-

ter Levlin och Christina Fraser. 

Suppleanter för dessa var Fredrik 

Franck och Aleksi Heinonen. 

Verksamhet

Skärgårdskonserten Musik på Penta-

la ordnades för första gången år 

1995. 20-årsjubiléet firades med att 

föreningen inför skärgårds dagarna 

den 14.8 ordnade en konsert med 

klassisk musik. Därefter ordnades 

middag med musikprogram. Kvällen dök 

in i konsertens historia och bjöd 

på en mångsidig repertoar. Kvällens 

artister var Martina Roos (sång), 

Jacintha Damström (sång och flöjt), 

Kirill Lissijenko (piano), Janne 

Valkeajoki (accordeon), Arto Ikä-

valko (jazzpiano), samt Tom Karlemo 

(gitarr och sång).

Evenemanget var lyckat och publik-

tillströmningen var god.

Ekonomi

Föreningens ekonomi  konstaterades 

vara god. Årsmötet beslöt att 

ingen medlems avgift uppbärs under 

verksamhets perioden 

Ison Lehtisaaren hoitokunta on taas 
järjestäytynyt. Kaudella 2015—2018 

hoitokunnan uusi kokoonpano on: 

Kirsti Miettinen (pj), Mari Wesan-

terä (sihteeri ja tiedottaja), Tor 

Löfström (rahastonhoitaja), Anni Si-

mola, Niclas Jansson ja Jan Kolster.

Lehtisaarten historiikki  

kertoo menneistä ajoista

Espoon saaristo on vetänyt puoleen-

sa lomanviettäjiä jo pitkään. Siinä 

missä nyt hurautetaan moottori-

veneellä viikonlopun viettoon, on 

lomakausi saaressa on vaatinut ai-

kaisemmin aivan toisenlaisia pon-

nisteluja. Helsingin kauppatorilla 

odottavaan höyrylaivaan saatettiin 

pakata koko keittiö, vuodevaatteet 

ja muu tarpeellinen. Saaressa asut-

tiin koko kesä, eikä sieltä lähdetty 

sateen sattuessa kotiin. Säännölli-

nen höyrylaivaliikenne  kuljetti 

maitoa ja matkalaisia Helsingistä 

Espooseen. Maitotonkissa oli laivan 

nimi ja astian omistajan nimi. Ne 

kulkivat edestakaisin saaren ja kau-

pungin väliä ja tuoretta maitoa oli 

säännöllisesti. Laivan saapuminen 

laituriin oli aina suuri tapahtuma.

Muistot menneiltä vuosilta on kerät-

ty Ison Lehtisaaren historiikkiin. 

Laura Ulmanen on toimittanut  saaren  

asukkaiden muistelmia ja anekdootte-

ja pienen kirjasen muotoon, ”Muis-

telmia Lehtisaarilta vuosien var-

relta”. Uudelle kesäasukaspolvelle 

tarinat herättävät arjen saaressa 

eloon. Elämä sodan jälkeen ja myö-

hemminkin on ollut muotitermein 

yhtei söllistä.

Nykyisessä mökkisaaressa asuttiin 

myös vuoden ympäri. Esimerkiksi 

Tuomelan perhe asui Sumpparissa kol-

menkymmenluvun lopulta lähtien, ja 

perhe kalasti ja möi kalaa Kauppa-

torilla. Tuomelat myös rakensivat 

puuveneitä ja möivät niitä. Yksi po - 

jista, Keijo, toimi sittemmin vuosi-

kymmeniä Espoon kaupungin saaristo-

valvojana. Hän hukkui vuonna 1997 

auttaessaan jäihin pudonnutta saaren 

asukasta. 

Saaren nuorisolla oli 1950-luvulla 

omat metkunsa saaressa, sunnuntaisin 

kokoontui ns. Mau-Mau-kerho pirun-

pellolla, ja aikaa kulutettiin is-

tuskelemalla kivillä ja polttamalla 

Boston-savukkeita. Pienemmät lapset 

perusti vat oman salaseuransa, Val-

koiset Ruusut ja vakoilivat ”isoja”. 

Järkytys oli suuri kun lapset huo-

masivat huulipunaa tupakantumpeissa 

— tytötkin polttivat!

Nyt syntyy kesäasukkaiden uusia 

muistoja ja anekdootteja, joita 

toivottavasti kerätään muuallekin 

kuin Instagramiin ja Facebookiin.” 
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Förändringens vindar blåste på Est-

holmen i somras. Karaktärsbyggnaden 

har fått nytt tak och till nästa 

sommar ska rinnande  vatten äntligen 

bli verklighet. 

I våras hade Publicistförbundets 

styrelse den stora glädjen att 

 välkomna Calle Lindholm tillbaka som 

intendent tillsammans med hustrun 

Raija. Paret Lindholm tog genast tag 

i saker och fixade bland annat nya 

madrasser till stugorna och en ny 

trappa till Vita villan.  Styrelsen 

ville också höja standarden med små 

medel och köpte bland annat nya 

brödrostar och vattenkokare till 

alla stugor. 

Säsongsinledning med skumpa

I maj samlades styrelsen och några 

medlemmar på Estholmen för att öpp-

na sommar säsongen tillsammans med 

intendentparet. Vi grillade i båt-

huset, drack skumpa, badades bastu 

och njöt av den kalla men vackra 

försommarkvällen. Några tappra valde 

att sova över på holmen. Med var 

också Didrik Thodén som har hjälpt 

till med diverse arbeten på ön, sam-

tidigt drygade han ut kassan inför 

stundande militärtjänstgöring.

Taket skiner ända till Estland

Under sommaren blev det klart att 

karaktärsbyggnaden brådskande måste 

få nytt tak. Regnvatten läckte in 

och det gällde för styrelsen att 

fatta snabba beslut. Den  entreprenör 

som valdes gjorde ett strålande jobb 

Äntligen nytt 

tak! Estholms-

ansvariga  Mikael 

Martikainen är 

nöjd över det 

skinande plåt-

taket.

Intendent Tim Calonius och styrelse-

medlem Mikael Martikainen njuter av 

idyllen på Estholmen.

Hyr gärna en stuga

Estholmen är Publicistförbundets 

sommarparadis på Sommaröarna. På 

ön finns karaktärsbyggnaden, Vita 

villan vid havet, Röda villan samt 

den så kallade lekstugan. Dessutom 

finns ett båtskjul, bastu, brygga och 

sandstrand. Med den blå kanoten kan 

man till exempel paddla över fjärden 

till Pentala för att plocka blåbär 

i augustisolen. 

För tillfället är Estholmens säsong 

från maj till september. Det går 

bra att hyra en av stugorna eller 

ett rum i annexet. Medlemmar har 

lite billigare priser. Man är också 

välkommen att hyra hela holmen för 

till exempel en kräftskiva eller 

midsommarfirande. Om du är intres-

serad av att hyra en stuga eller 

hela holmen ta kontakt med någon av 

intendenterna.  Mera information finns 

på www.publicistförbundet.org. 

och i oktober låg ett splitter-

nytt plåttak på Estholmens röda 

karaktärsbyggnad.

Taket skiner ända till Estland, sä-

ger styrelsemedlemmen och Estholms-

ansvariga Mikael Martikainen.

I många år har styrelsen med  Michael 

Godtfredsen i spetsen kämpat för att 

få rinnande vatten till Estholmen. 

Det har varit en snårig väg genom  

byråkratins djunglar, men nu är sty-

relsen hoppfull över att ön äntligen 

ska ha rinnande vatten sommaren 

2016. När vattnet strömmar in genom 

kranen ska styrelsen bjuda in till 

skumpafest på klipporna för att fira 

en ny era i Estholmens historia.

Tre intendenter

Vid sidan av paret Lindholm har även 

Tim Calonius och Kaj Möller fortsatt 

som intendenter. 

Ofta blir jag själv trött på kvällen 

och går via Båthuset för att säga 

god natt åt gästerna som sitter 

uppe. Ofta får jag säga god morgon 

åt samma gäng som inte har klarat 

av att gå och lägga sig utan vill 

stanna uppe för att se soluppgången. 

Det är en glädje att få umgås med 

människor som trivs tillsammans, 

berättar Kaj Möller.

Solen går upp just vid båthuset och 

kastar ett magiskt skimmer över hela 

holmen. 
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Vi har ännu en aktiv sommar bakom 

oss på ESF. En stor del av tyngd-

punkten har legat på juniorarbetet. 

Vi jobbar mycket med att utveckla 

verksamheten och nå nya juniorer. 

Som exempel kan nämnas de populära 

RS Feva jollarna som föreningen 

skaffat till juniorernas förfogande. 

Längre ned berättar Lucas Karlemo 

mera om äventyrslägret, som  ordnades 

för första gången i år, samt om  

juniorenas bas på Paven, Harrys 

Paviljong. Vi har också hållit kvar 

mera traditionell verksamhet som 

för- och sensommarens  nybörjar- och 

fortsättningskurser, träningsgrupper 

för barn och ungdomar, sommar läger 

av olika slag, öppna onsdags-

seglingar för föreningens junior-

medlemmar samt fysikträning under 

vinterhalvåret. Kom gärna med och 

prova på segling i olika form! 

ESF har stått värd för många junior-

regattor under sommaren. I juni 

ordnades en ny tävling, ESF Kadett 

Race. Mottagandet var bra och vi 

HALLITUKSEN JÄSENET 
/ STYRELSE

Mikaela Ahlman

Robert Donner

Jan Kolster

Heikki Laaksonen

Riku Paanila

Folke Rosengård

Eeva Simola-Erholz

Heikki Sirelius, 

puheenjohtaja/ordförande

Webbsivut / webbsidor:

www.isannointiverkko.fi  

leena.wanni@isannointiverkko.fi 

siktar på att ordna motsvarande 

tävling nästa sommar igen. I juli 

var det dags för ESF:s traditionella 

Valkyrian Cup och i augusti seglades 

Optimist FM parallellt med Kadett 

FM på vattnen utanför Paven. Mycket 

av arbetet baserar sig på att fri-

villiga ställer upp. Ett stort tack 

till Er alla som varit med och på 

olika sätt förverkligat verksamheten 

på föreningen! Vi fortsätter igen i 

nästa sommar.

Som pricken på i kan nämnas att 

ESF:s traditionella onsdagsseglingar 

i år seglats i ca 100 somrar. Hipp 

hipp hurra för alla de somrarna, 

seglingarna och seglarna som varit 

med! Vi hoppas kunna fortsätta  denna 

tradition i många, många somrar 

till. Kom med! Vi vill gärna på 

olika sätt nå såväl unga som äldre 

intresserade i trakten. 

Mera information om vår verksamhet 

hittas på ESFs hemsida www.esbo-

segelforening.fi 

ESF Juniorteam

ESF Äventyrsläger 2015

I år ordnade vi för första gången 

ett äventyrsläger på Paven. Eftersom 

det var första gången var det inte 

så många deltagare men vi hoppas att 

det blir ett större läger nästa år. 

På lägret sov barnen i tält och de 

tyckte att det var jätteroligt. Vi 

hade olika program som t.ex. skatt-

jakter, problemlösningar, segling 

med radiostyrda båtar, utflykter och 

mycket simmande. En del av maten 

 lagade vi ute över öppen eld. För 

att tända brasan använde vi inte 

några tändstickor utan en gnistkäpp, 

som fungerar så att man drar med 

t.ex. en kniv så att det ska flyga 

gnistor på brasan. Lägret i år var 

två nätter långt, men vi kommer 

nog att försöka förlänga det med 

en natt. De som i år var med på 

lägret tyckte att det hade varit 

jätteroligt. Som ledare fungerade 

ESF:s äldre juniorer. Samla ihop 

några kompisar och kom med nästa år!

Harrys paviljong

Harrys Paviljong är en ganska ny 

byggnad som är donerad åt ESF. Det 

är ett hus för juniorerna där vi kan  

ha det roligt under sommaren och hitta  

på massor med program och lekar. 

Ibland brukar vi t.o.m sova över 

och laga mat. Paviljongen är  belägen 

söder om Paven. Huset  fungerar  

också som bas under läger och andra 

evenemang 
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Sommarö-Seura ry / Sommarö-Sällskapet rf
T OIMI N TA K E R T O M U S  V U O D ELTA  2 0 14

Sommarö-Seura ry:n 42 toimintavuosi oli tapahtumarikas ja työn-
täyteinen. Hallitus on toimintavuoden aikana kokoontunut 7 
kertaa. Vuosikokouksessa 09.06 2014 valittiin puheenjohtajaksi 
Ville Rajala,  Niclas Janssonin ilmoitettua, ettei voi jatkaa 
seuran puheenjohtajana.

Vuoden 2014 aikana saatiin 16 uutta jäsentä ja 18 poistettiin 
rekisteristä (omasta pyynnöstä tai kuolemantapauksen johdosta), 
joten tämänhetkinen jäsenmäärä on 446.

HUOM! Vuoden 2012 toimintakertomuksessa oli jäsenmäärä 491 (tämä 
vuoden 2013 vuosikirjassa), tänä vuonna on rekisteriä tarkistettu 
ja päivitetty.

Bergö—Stora Bodö—Fridheminkallion osayleiskaava on luonnos-
ehdotusvaiheeseen mennessä jakautunut kahteen osayleiskaavaan, 
Bergö-Fridheminkallio ja Lilla Bodö—Stora Bodö osayleiskaavaan, 
josta kaupunkisuunnittelulautakunnan toivomuksesta valmistellaan 
kaksi versiota.

Sommarö-Seura on seurannut kaavan etenemistä vuonna 2014. Kaava 
tullee esittelyyn keväällä 2015. Hallitus on ollut aktiivinen 
yhteydenpidossa Espoon kaupunkisuunnittelulautakuntaan.

Espoon Suvisaariston meriveden laadun muutoksia ja rehevöitymisen 
astetta on tarkasteltu näkösyvyysmittausten avulla jo kuuden 
vuoden ajan kesinä 2009, 2010, 2011, 2012,2013 ja myös 2014. 
Vain alueen asukkaiden osallistuminen on mahdollistanut näiden 
kohteiden mittaukset. Hbl kirjoitti mittauksista artikkelin jossa 
mm. haastateltiin seuran entistä puheenjohtajaa Esko Haasmaata. 
Merveden laadussa ei ole mittaustulosten valossa tapahtunut mer-
kittäviä muutoksia vaan veden laatu on pysynyt lähes samanlaisena 
usean vuoden ajan. Kiinteistönomistajien mielestä veden laatu 
on kuitenkin parantunut monissa paikoissa. Sinileväkukintoja 
oli heinäkuun puolen välin jälkeen ja havaintoja näistä tehtiin 
vielä elokuun loppupuolella.

Seuran vuosittain tekemän vuosikirjan merkitys on erittäin tärkeä 
alueen historian ja tapahtumien tallentamisessa. Vuoden 2014 
vuosikirjan toimittajina olivat Inka ja Clarice Finell.

Seuran vuosikokous pidettiin poikkeuksellisesti kaksi kertaa, 
23.3.2014 ja 9.6.2014 Vikingaborgissa. Ensimmäinen vuosikokous 
päätettiin keskeyttää johtuen talousasiakirjojen puuttumisesta. 

Rahastonhoitaja Lars Edelmannin kuoleman takia emme saaneet 
asiakirjoja ajoissa valmiiksi, tämän lisäksi vuosikirja oli 
myöhässä ja siinä olisi pitänyt olla vuosikokouskutsu. Koska 
vuosikirja ei ollut ilmestynyt vielä ensimmäiseen kokoukseen 
mennessä, niin sovittiin, että laitetaan vuosikirjan liitteeksi 
kokouskutsu tulevaan kesäkuun kokoukseen.

Vuosikokouksessa päätettiin korottaa vuoden 2014 jäsenmaksun 30 
euroon ensimmäiseltä perheenjäseneltä ja 10 euroa seuraavista.

Seuran pitkäaikaisen jäsenen, hallituksen jäsenen ja rahaston-
hoitajan Lars Edelmannin poismenoa kunnioitettiin hiljaisella 
hetkellä.

Hallitukseen on toimintavuonna 2014 kuuluneet seuraavat henkilöt:
Ville Rajala (puh.joht.9.6.2014 alkaen), Niclas Jansson,(pj 
9.6.2014 saakka) Folke Rosengård (vara puh.joht.), Siv Matomaa 
(siht.), Jon Eriksson, Robert Castrén, Inka Finell, Clarice 
Finell, Tommi Kemppainen, Nils Lindblom, Lauri Tukiainen, Henrik 
Damstén, Kim Lindberg ja Ismo Hentula (9.6.2014 saakka). Niclas 
Jansson valittiin Hentulan tilalle ja Jon Eriksson valittiin 
uutena jäsenenä.

Toiminnantarkastajiksi valittiin Riitta Mäkinen-Ripatti ja Han-
nu Vänskä ja varatoiminnantarkastajiksi Bo Lindgren ja Dorrit 
Tverin-Långström.

Hallitus kiittää kaikkia Suvisaariston asukkaita aktiivisesta 
toimintaan osallistumisesta.
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Sommarö-Seura ry / Sommarö-Sällskapet rf
T OIMI N TA S U U N NI TEL M A  V U O D ELLE  2 0 1 5

Keskeiset vuoden 2015 toimintakohteet ovat edelleenkin kaavoi-
tus, tiedottaminen ja ympäristöasiat. Seurataan Suvisaarentien 
kevyenliikenteen väylän jatko-osan rakentamista sekä vuosikirjan 
tuottaminen myös vuodelle 2015.

Kaavoitus
Seuran hallitus seuraa aktiivisesti vireillä olevien  Bergö  
—Fridheminkallio ja Lilla Bodön—Stora Bodön osayleiskaavojen 
etenemistä ja päivittämistä ja pyrkii vaikuttamaan niihin tarvit-
taessa, sekä tiedottamaan tästä alueen asukkaille. Myös Saaris-
ton osayleiskaavan etenemistä seurataan, tämä koskee Itäistä 
saaristoa, Kytön ja Penttala—Herrön alueita.

Panostetaan tiedottamiseen ja sosiaaliseen mediaan (SOME) sekä 
jäsenten sähköposti-osoitteiden keräämiseen.

Ympäristö
Vuonna 2009 perustetun Bergö—Ramsön vanhojen metsien suojelu-
alueen hoito- ja käyttösuunnitelma on valmistunut Espoon kau-
pungin ympäristökeskuksen toimesta vuonna 2013. Seura odottaa 
alueen hoito- ja käyttösuunnitelmassa ehdotettujen toimenpiteiden 
to teutumista.

Meriveden laadun parantamisen edistämistä jatketaan. Espoon 
ympäristökeskus on toimintasuunnitelmassaan esittänyt, että 
mittauksia jatketaan Suvisaariston asukkaiden avustamana myös 
kesällä 2015. Seuran hallitus haluaa toimia aktiivisesti, että 
merivedenlaatu saadaan paranemaan. Rehevöitymisen estämiseksi 
alueen asukkaat voivat lainata seuran kaislanleikkuukonetta 
kaislan ja muiden vesikasvien leikkaamiseen. 

Vuosikokous antoi hallitukselle tehtävän selvittää mikäli kaislan 
leikkuuta voitaisiin tehostaa vesiosakaskunnan avustuksella.

Kevyen liikenteen väylän toteutumista valvotaan. Pyrimme vai-
kuttamaan siihen, että Suvisaaristolaisten hyväksymä ja erittäin 
tarpeellinen kevyenliikenteen väylän jatko-osan toteutus saadaan 
aikaiseksi mahdollisimman nopeasti.

Sommarö-Seura ry,  
hallitus

Sommarö-Seura ry / Sommarö-Sällskapet rf
V E R K S A M H E TS B E R ÄT TEL SE  F Ö R  Å R  2 0 14

Sommarö-Sällskapets 42. verksamhetsår har varit händelserikt 
och arbetsdrygt. Styrelsen har sammanträtt 7 gånger under verk-
samhetsåret. På årsmötet den 9.6.2014 valdes Ville Rajala till 
ny ordförande då Niclas Jansson meddelat att han inte står till 
förfogande för omval.

Under året fick sällskapet 16 nya medlemmar och 18 ströks ur 
registret (på egen begäran eller genom dödsfall), vårt nuvarande 
medlemsantal är 446. 

OBS! I verksamhetsberättelsen från år 2012 var vårt medlemsantal 
491 (kan läsas i årsboken från år 2013), i år har registret 
granskats och uppdaterats. 

Bergö—Stora Bodö—Fridhem delgeneralplanen har framskridit till 
preliminärt utslags-stadie och har spjälkts upp i två delar, 
Bergö—Fridhemsberget och Lilla Bodö—Stora Bodö delgeneral-
planen. Planen görs enligt stadsplaneringsnämndens önskan i två 
 versioner. Sommarö-sällskapet har följt med planens framskridande 
under år 2014. Planen kommer troligtvis till påseende under våren 
2015. Sällskapets styrelse har aktivt varit i kontakt med Esbo 
stadsplaneringsnämnd. 

För att kunna följa med förändringarna av havsvattenkvaliteten 
och övergödningsgraden på Sommarö har siktdjupsmätningar gjorts 
redan under sex års tid, under somrarna 2009, 2010, 2011, 2012, 
2013 och även under 2014. Endast fastighetsägarnas aktiva hjälp 
har möjliggjort provtagning på dessa mätningspunkter. HBL skrev 
om mätningarna och har bl.a. intervjuat sällskapets tidigare 
ordförande Esko Haasmaa. Det inte skett stora förbättringar på 
vattenkvaliteten enligt mätresultatet som är på samma nivå som 
tidigare men fastighetsägarna är av den åsikten att vatten-
kvaliteten blivit bättre på många ställen. Blåalg fanns i stora 
mängder från medlet av juli och de kunde observeras ännu i 
slutet av augusti. 

Sällskapets årsbok som utkommer varje år har stor betydelse för 
att samla Sommarö-sällskapets historia och områdets händelser. 
Redaktörer för årsboken år 2014 var Inka och Clarice Finell. 

Sällskapets stadgeenliga årsmöte hölls för ovanlighetens skull 
två gånger, den 23.3 och den 9.6.2014 på Vikingaborg. Det första 
årsmötet beslöt man att avbryta pga att våra räkenskapspapper 
fattades. På grund av vår kassörs, Lars Edelmanns dödsfall fick 
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vi inte pappren färdiga i tid, därtill var årsboken försenad 
och i den skulle årsmöteskallelsen ingå. Då årsboken inte ännu 
hade utkommit före det första mötet så beslöt man att i årsboken 
bifoga en möteskallelse för det kommande årsmötet i juni.

Årsmötet beslöt att höja medlemsavgiften för år 2014 till 30 euro 
för den första familjemedlemmen och 10 euro för de följande. 

Sällskapets långvariga medlem, styrelsemedlem och vår mångåriga 
kassörs, Lars Edelmanns minne hedrades med en tyst minut.

Till styrelsen har under verksamhetsåret 2014 hört följande 
personer:

Ville Rajala (ordför.fr.o.m den 9.6.2014), Niclas Jansson (ord-
för. t.o.m den 9.6.2014) Folke Rosengård (vice ordf.), Siv Mato-
maa (sekr.), Jon Eriksson, Robert Castrén, Inka Finell, Clarice 
Finell, Tommi Kemppainen, Nils Lindblom, Lauri Tukiainen, Henrik 
Damstén, Kim Lindberg och Ismo Hentula (t.o.m. den 9.6.2014). 
Niclas Jansson valdes till styrelsen i stället för Ismo Hentula 
och Jon Eriksson invaldes som ny medlem.

Årsmötet valde Riitta Mäkinen-Ripatti och Hannu Vänskä till 
verksamhetsgranskare och Bo Lindgren och Dorrit Tverin-Långström 
till suppleanter.

Styrelsen tackar alla Sommaröbor för aktivt deltagande i verksam-
heten. 

S o m m a r ö -S ä lls ka p e t r f, 
st y r els e n 

Sommarö-Seura ry / Sommarö-Sällskapet rf
V E R K S A M H E TS PL A N  F Ö R  Å R  2 0 1 5

De viktigaste ärendena kommer även under år 2015 att röra sig 
kring planefrågor, information och miljöfrågor. Vi kommer att 
följa upp utbyggandet av fortsättningsdelen på Sommarövägens 
lätt-trafikled och utgivandet av årsboken för år 2015.

Planeringen
Sällskapet styrelse följer aktivt med framskridandet och upp-
dateringen av Bergö—Fridhemsberget och Lilla Bodö—Stora Bodö 
delgeneralplaner, sällskapet försöker påverka dem vid behov och 
informera områdets invånare. Vi följer även med upprättandet av 
skärgårdens delgeneralplan, planen berör Esbos ”östra” skärgård, 
samt Kytö och Pentala—Herrö områdena.

Vi satsar på att utveckla information och kommunikation inom 
ramen för social media (SOME) och därtill insamlandet av med-
lemmarnas e-mail adresser.

Miljöfrågor
Den skötsel- och nyttjandeplan över Bergö-Ramsös gamla skogar som 
grundades år 2009 har färdig-ställts av Esbo stads miljöcentral 
år 2013. Sällskapet väntar nu på att de åtgärder som föreslagits 
i skötsel- och nyttjandeplanen skall verkställas.

Försöken att förbättra havsvattenkvaliteten fortsätter. Esbo 
miljöcentral har i sin verksamhetsplan lagt fram ett förslag 
om att siktdjupsmätningarna fortsätter på Sommarö med hjälp av 
fastighetsägarna även under sommaren 2015. Sällskapets styrelse 
vill agera aktivt för att havsvattnets kvalitet bli bättre. 
För att minska övergödningsgraden kan områdets invånare hyra 
sällskapets vassklippningsmaskin för klippande av vassa och 
andra vattenväxter.

Styrelsen fick i uppdrag av årsmötet att kartlägga om vass-
klippningen kan effektiveras med vatten-delägarnas understöd.

Sällskapet bevakar förverkligandet av lättrafikleden. Vi försöker 
påverka att byggnadsarbetena på lätt-trafikledens fortsättning 
som godkänts av Sommaröborna och som är oerhört nödvändig för 
oss skall förverkligas så fort som möjligt.

S o m m a r ö -S ä lls ka p e t r f,
 st y r els e n

S
o

m
m

a
r

ö
-S

e
u

ra
S O M M A R O - S E U R A  R Y

/ 143 

S O M M A R Ö - S Ä L L S K A P E T  R F 

/ 142 

S
o

m
m

a
r

ö
-S

ä
lls

k
a

p
e

t



 S O M M A R Ö - S E U R A  R Y   P Ö Y TÄ K I R J A
 S O M M A R Ö - S Ä L L S K A P E T  R F   P R O T O K O L L

Sääntömääräinen vuosikokous 22.3.2015 klo.17.00 Vikingaborgissa, Suvisaa-
rentie 8 B, 02380 Espoo

Stadgeenligt årsmöte den 22.3.2015 kl.17.00 på Vikingaborg, Sommarövägen 8 
B, 02380 Esbo 

Läsnä oli 25 jäsentä (nimiluettelo liitteenä)
Närvarande var 25 medlemmar (namnförteckning bifogas)

12§/1 Seuran puheenjohtaja Ville Rajala avasi kokouksen.
Sällskapets ordförande Ville Rajala öppnade mötet.

12§/2 Kokouksen puheenjohtajaksi valittiin Lauri Tukiainen ja sihteeriksi Siv 
Matomaa. Pöytäkirjantarkastajiksi ja ääntenlaskijoiksi valittiin 
Johan Edelmann ja Finn Eriksson.

Till mötesordförande valdes Lauri Tukiainen och till 
sekreterare Siv Matomaa.Till protokolljusterare och rösträknare 
valdes Johan Edelmann och Finn Eriksson.

12§/3 Vuosikokous todettiin laillisesti koollekutsutuksi ja päätös-
valtaiseksi. 

Viime vuoden vuosikokouksessa 9.6.2014 päätettiin että ilmoitus 
kokoukseen on vuosikirjassa, Hufvudstadsbladetissa (8.3.2015) ja 
Länsiväylässä (7-8.3.2015), seuran www-sivuilla sekä Saaristo-
kaupassa. Mikäli vuosikirja myöhästyy niin ilmoitus kokouk-
sesta lähetetään jäsenille postitse tai sähköpostilla. Lisäksi 
www-sivuilla oli nähtävänä vuosikokouksen esityslista hallituksen 
ehdotuksilla. Ensi vuonna noudatetaan samanlaista menettelyä. 

Årsmötet konstaterades lagenligt sammankallat och beslut-fört. På 
förra årets årsmöte den 9.6.2014 beslöt man att kallelsen till 
årsmötet sker genom annons i årsboken, Hufvudstadsbladet (8.3.2015)
och Länsiväylä (7-8.3.2015), på sällskapets www-sidor och därtill 
i Skärgårdsbutiken. Om årsboken blir försenad så skickas årsmötes-
kallelsen per post eller mail. Därtill fanns föredragningslistan 
med styrelsens förslag till påseende på sällskapets www-sidor. Nästa 
år följer vi samma förfarelsesätt.

12§/4 Käsitellään 12:ssä §:ssä määrätyt asiat. Behandlas de i 12§ 
stadgade ärendena.

Kokouksen työjärjestys hyväksyttiin 
/ Mötets arbetsordning godkändes.

12§/5 Tilinpäätöksen ja toimintakertomuksen esittäminen sekä  
toiminnantarkastajien lausunto

Kim Lindberg kertoi lyhyesti tilinpäätöksestä joka oli 984,78€ 
ylijäämäinen. Toimintakertomuksen tiimoilta Lauri Tukiainen totesi 
että meriveden laatua seurataan ja paranemista tuetaan edelleenkin 
kaislanleikkuulla ja että kevyen liikenteen väylän jatko-osa edel-
leen on suunnitelmissa. Sommarö-seuran hallitus seuraa osayleiskaa-
van etenemistä. Espoon kaupungilta ei ole tullut kyselyihin mitään 
suoria vastauksia aikataulujen tai jätettyjen valitusten suhteen. 
Ollus on kuitenkin suhtautunut positiivisesti Suvisaaristolaisten 
mielipiteisiin. 

Toimintakertomus hyväksyttiin sanallisella korjauksella.

Toiminnantarkastajien lausunto luettiin suomeksi, lausunto vah-
vistettiin. 

Presentation av bokslutet och verksamhetsberättelsen, därtill  
verksamhetsgranskarnas utlåtande

Kim Lindberg berättade kort om bokslutet som hade ett överskott på 
984,78€. Angående verksamhetsberättelsen berättade Lauri Tukiainen 
att sällskapet följer upp havsvattnets kvalitet och bidrar genom 
vassklippning ytterligare till förbättringen. Likaledes följer vi 
med att utbyggandet av lättrafikledens fortsättningsdel ännu finns 
på agendan. Sommarö-sällskapets styrelse följer delgeneralplanens 
framskridande. Esbo stad har inte givit några direkta svar på 
förfrågningar om tidtabeller eller inlämnade besvärsskrifter. Ollus 
har dock förhållit sig positivt till Sommaröbornas åsikter.

Verksamhetsberättelsen godkändes med en ordkorrigering.

Verksamhetsgranskarnas utlåtande lästes upp på finska, utlåtandet 
fastställdes.

12§/6 Vahvistettiin tilinpäätös ja myönnettiin vastuuvapaus hallitukselle. 
Bokslutet fastställdes och styrelsen beviljades ansvarsfrihet.

12§/7 Toimintasuunnitelma, talousarvio, liittymis- ja jäsenmaksut vuo-
delle 2015

Ville Rajala kertoi toimintasuunnitelmastamme, painopiste vuonna 
2015 on edelleenkin kaavoitus- ja ympäristöasioissa, kevyen liiken-
teen väylän jatko-osan rakentamisessa sekä vuoden 2015  vuosikirjan 
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julkaisemisessa. Vuosikokouksessa kyseltiin kuulumisia vuoden taka-
isesta mielipidekyselystä koskien kaavaa mutta vastauksia ei ole 
tullut kaupungin taholta.

Vuosikokouksessa pohdittiin mikäli ulkopuolisia henkilöitä 
 voitaisiin käyttää kaislan leikkuussa, tämä ei ole  mahdollista 
kustannuksien takia, seuran jäsenet voivat vuokrata leikkurin 
50:llä eurolla. Kaislan leikkuussa pitää huomioida että kaislat on 
korjattava talteen jotta ne eivät leviä. Hallitukselle annettiin 
tehtäväksi selvittää mikäli kaislan leikkuuta voitaisiin tehostaa 
vesiosakaskunnan avustuksella, tämä kohta lisätään toimintasuun-
nitelmaan.

Hallituksen yhteydenotto kaupunkiin ”lammasniityn” leikkaamisesta 
on tuottanut tulosta. Kaupungin taholta koko niitty kunnostetaan 
ojittamalla ja ojarumpuja lisäämällä. Lampaiden katselupaikalle 
tehdään polkuja. Kim Lindberg on toiminut yhdyshenkilönä.

Talousarvio käsiteltiin, ei muutoksia.

Vuosikokouksessa päätettiin pitää vuoden 2015 jäsenmaksut muuttu-
mattomina, 30€ ensimmäisestä perheenjäseneltä ja 10€ seuraavista, 
liittymismaksua seuralla ei ole.
Yksi vuosikirja / perhe yllämainitulla maksutavalla.

Toimintasuunnitelma ja talousarvio hyväksyttiin.

Verksamhetsplanen, budgeten, inskrivnings- och –medlems-
avgifter för år 2015

Ville Rajala berättade om verksamhetsplanen, tyngdpunkterna för år 
2015 ligger fortfarande på plane- och miljöarbetet, lätt-trafikledens 
fortsättningsdel och utgivandet av års-boken. På årsmötet frågades 
det efter om något hörts om den enkät som besvarades angående planen 
men inga svar har fåtts av staden i ärendet. 
Årsmötesdeltagarna funderade över om man kunde använda  utomstående 
arbetskraft för vassklippningen, detta är inte möjligt pga 
 kostnaderna. Sällskapets medlemmar kan hyra vassklippningsmaskinen 
för 50 euro. Vid vassklippning måste vassen samlas in så att den inte 
sprids. Styrelsen fick i uppdrag att kartlägga om vassklippningen 
kunde effektiveras genom understöd av vattendelägarna, denna punkt 
kommer som tillägg i verksamhetsplanen.

Styrelsens kontakttagande till staden angående klippandet av 
“fårängen” har givit resultat. Staden har lovat att hela ängen 
saneras genom att dika och tillföra dikestrummor. Till fårhagens 
utkikspunkt görs det promenadgångar. Kim Lindberg har fungerat som 
kontaktperson.

Budgeten granskades, inga ändringar.

På årsmötet beslöt man att behålla medlemsavgiften för år 2015 
oförändrad, 30€ för den första familjemedlemmen och 10€ för de 
följande, ällskapet har ingen inskrivnings-avgift.En årsbok / familj 
med åvanstående betalningssätt.

Verksamhetsplanen och budgeten godkändes.

12§/8 Puheenjohtajan ja hallituksen jäsenten valinta 
 
Ville Rajala valittiin yksimielisesti uudellen Sommarö-Seuran 
puheenjohtajaksi vuodelle 2015.
 
Erovuoroisista jäsenistä, Kim Lindberg, Henrik Damstén, Nils 
Lindblom, Inka Finell, Folke Rosengård ja Siv Matomaa valittiin 
yksimielisesti uudelleen.

Val av ordförande och styrelsemedlemmar

Ville Rajala återvaldes enhälligt till Sommarö-Sällskapets ord-
förande för år 2015. 

Av de medlemmar som stod i tur att avgå återvaldes Kim Lindberg, 
Henrik Damstén, Nils Lindblom, Inka Finell, Folke Rosengård och 
Siv Matomaa enhälligt.

hallituksen kokoonpano  /  styrelsens sammansättning

Ville Rajala Svinö  puhjoht./ordf. uud.val/omval
Folke Rosengård Bredviken uud.val/omval
Nils Lindblom Soukanniemi/Sököudd uud.val/omval
Inka Finell Bergö uud.val/omval
Siv Matomaa Sävasund uud.val/omval
Henrik Damstén Soukanniemi/Sököudd uud.val/omval
Kim Lindberg Suinonmäki/Svinöbacken uud.val/omval
Niclas Jansson Iso Lehtisaari/Stora Lövö 
Jon Eriksson Ramsö
Robert Castrén Iso Bodö/Stora Bodö
Lauri Tukiainen Svartholmen
Tommi Kemppainen Sävasund
Clarice Finell Bergö

12§/9 Toiminnantarkastajien valinta/ Val av verksamhetsgranskare

Toiminnantarkastajiksi valittiin uudelleen Riitta Mäkinen-Ripatti ja 
Hannu Vänskä ja varamiehiksi Bo Lindgren ja Dorrit Tverin-Långström, 
valinnat olivat yksimieliset.
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M A M M A  I  N Y L A N D

”På köpet fi ck 
vi sinnesro”

PANKKI  /  VAKUUTUS  /  K I INTE ISTÖNVÄL ITYS

aktia.fi 

Välkommen till Aktia Bank!

Från Aktia går man hemåt med 
ett leende. Man känner sig lugn 
när man vet att det alltid fi nns 
pålitlig expertis till hands för 
att sköta familjens bankärenden.

Det är ingen hemlighet att 
Aktias kunder är nöjdare, men 
det bästa av allt är att familj 
som familj kan bli lika nöjda.

Be Aktia om ett konkurrerande 
låneerbjudande fast med 
detsamma. Boka tid på aktia.fi  
eller slå en signal på numret 
0800 0 2470. Det är alltid 
hemåt.

Till verksamhetsgranskare återvaldes Riitta Mäkinen-Ripatti och 
Hannu Vänskä, till suppleanter Bo Lindgren och Dorrit Tve-
rin-Långström, valen var enhälliga.

12§/10 Muut asiat / Övriga ärenden
Lilla-Bodön ja ”vanhat kuhat” tulevaisuutta pohdittiin
Man undrade över Lilla-Bodös och ”vanhat kuhats” framtid.

12§/11 Kokous päättyi klo 17.35
Mötet avslutades kl 17.35

Pyynnöstä / Enligt uppdrag
Siv Matomaa( siht./sekr.)

Pöytäkirjantarkastajat / Protokolljusterare
Johan Edelmann    Finn Eriksson
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OMAISUUDENHOITO  

/ KAPITALFÖRVALTNING:

HELSINKI CAPITAL  
PARTNERS  

RAHASTOYHTIÖ

Kaapelitehdas 

Tallberginkatu 1 D

00180 Helsinki

Ajanvarauksella: 

Svartholmantie 7, Suvisaaristo

Puhelin (09) 689 88 470 

Telefon 040 73 111 73

suvisaaristo @ helsinkicapitalpartners.fi

www.helsinkicapitalpartners.fi

RAKENTAMINEN

J-V LAMMI OY

Hyvää multaa, kivituhkaa, 

leikkihiekkaa, sepeliä, 

sora- ja hiekkalajikkeita, 

kuorta, seulottua luonnonkiveä, 

toimitukset myös pienissä 

erissä pienellä autolla.

p. (09) 8548937,

0500 450420

www.jvlammi.fi

SÄHKÖASENNUKSET

BERGÖN SÄHKÖ OY

Bergöntie 22, 

02380 Espoo

p. 040 588 0189

www.ekn-group.fi

KUVAKLASSIKKO OY

Valokuvauspalvelut, viralliset 

passikuvat heti, kotivideoiden, 

kaitafilmien ja diakuvien digtointi 

DVD:lle, antikvariaatti. 

Ruorikuja 2, 02320 Espoo 

p. 0400 593344 

www.kuvaklassikko.fi

Palveluhakemisto
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Ville Rajala

Puheenjohtaja/Ordförande 

0400 568008

ville.rjl @ gmail.com

Folke Rosengård

Varapuheenjohtaja/Vice Ordförande

040 8021956

folke.rosengard @ kolumbus.fi

Siv Matomaa

Sihteeri/Sekreterare

0400 486107

siv.matomaa @ vvt.fi 

Robert Castrén

0400 854676

robert.castren @ UPM-kymmene.com

Henrik Damsten

henrik.damsten @ gmail.com

Jon Eriksson

050 5720858

jon.eriksson @ nib.int

Clarice Finell

050 3789291

clarice @ galleriajohans.fi

Inka Finell

050 5506251

inka.finell @ gmail.com 

Niclas Jansson

050 5916999

niclas.jansson @ pohjola.fi

Tommi Kemppainen

040 7311173

tommi.kemppainen @ helsinkicapital.fi

Kim Lindberg

kim.lindberg @ handelsbanken.fi 

Nils Lindblom

050 5569090

nisse.lindblom1 @ gmail.com

Lauri Tukiainen

045 6702071

l.tukiainen @ arctia.com

Ni
mi
 /
 N
am
n

Ka
tu
os
oi
te
 /
 G
at
ua
dr
es
s

Po
st
.n
um
. 
& 
ka
up
un
ki
 /
 P
os
tk

od
 &
 s
ta
d

Pu
he
li
n 
/ 
Te
le
fo
n

Sä
hk
öp
os
ti
 /
 E
-p
os
t

LIITY JÄSENEKSI
/ BLI MEDLEM

S
O
M
M
A
R
Ö
-
S
E
U
R
A
 
R
Y

S
O
M
M
A
R
Ö
-
S
Ä
L
L
S
K
A
P
E
T
 
R
F.

So
mm
ar
ö-
Se
ur
a 
on
 S
uv
is
aa
ri
st
on
 a
su
kk
ai
de
n 

as
ia
ll
a.
 J
os
 h
al
ua
t 
li
it
ty
ä 
jä
se
ne
ks
i,
 l
äh
et
ä 

il
mo
it
 ta
ut
um
is
 ka
av
ak
ke
en
 t
ie
do
t 
os
oi
tt
ee
ll
a:

— So
mm
ar
ö-
Sä
ll
sk
ap
et
 s
kö
te
r 
so
mm
ar
ö  b
or
na
s 

in
tr
es
se
n.
 V
il
l 
di
 b
li
 m
ed
le
me
m,
re
tu
ne
ra
 

an
mä
ln
in
gs
ku
po
ng
en
 t
il
l:

— Jo
n 
Er
ik
ss
on
  

Ra
ms
öv
äg
en
 1
, 
02
38
0 
ES
PO
O

( 
) 

Ha
lu
an
 l
ii
tt
yä
 

So
mm
ar
ö-
Se
ur
an
 

jä
se
ne
ks
i 

( 
) 

Ja
g 
vi
ll
 

bl
i 
Me
dl
em
  

i 
So
mm
ar
ö  -

Sä
ll
sk
ap
et

HALLITUKSEN TYÖRYHMÄT 2015

STYRELSENS ARBETSGRUPPER 2015

Kaavatyöryhmä / Planearbetsgruppen

Lauri Tukiainen (pj/ordf.), Folke Rosengård, 

Niclas Jansson, Ville Rajala, Robert Castren, 

Clarice Finell, Jon Eriksson, Henrik Damsten

Ympäristötyöryhmä / Miljöarbetsgruppen

Folke Rosengård (pj/ ordf.), Lauri Tukiainen, 

Inka Finell, Kim Lindberg, Ville Rajala

Undergrupp; pyydetään tarvittaessa

/ experthjälp inkallas vid behov:

Jukka Kauppila, Riitta Ståhlberg

Sosialisen median työryhmä

/ Arbetsgrupp för den sociala median

Kim Lindberg (pj/ordf.), Tommi Kemppainen, 

Riitta Ståhlberg, Ville Rajala, Mika Haakana 

eikoisosaami sella / som experthjälp

Vuosikirjan toimitus / Årsboksredaktionen

Inka Finell  (pj/ordf.), Clarice Finell, 

Nils Lindblom  erikoisosaamista pyydettäessä 

/ experthjäl vid behov

Sommaro-Seuran hallitus 2015  
Sommaro-Sällskapets styrelse 2015 
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